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ÚVODNÍ SLOVO
Toto číslo je složeno z většiny článků, které přibližují život v naší obci a jejím okolí při různých 

setkáních či zábavných akcích. Mám především na mysli práci vychovatelek v MŠ Pohádka či kan-
torského sboru s naší školní mládeží, formou soutěží (např. Olympiáda). Bohužel, s politováním 
otiskujeme tragické události. Tou největší a nejsmutnější byl požár na Sokolské ulici, který vypukl 
19. března, v důsledku prací, které se prováděly kolem domu.

Hezké prožití prázdnin a dovolených 
vám přeje Rudolf Hrdlička

Slovo místostarosty
Milí spoluobčané,
   ať už vás moje řádky zastihnou před dovolenou či po dovolené, myslím si že stejně tohle ob-

dobí tak trochu všichni vnímáme jako prázdninové a i když už je naše dovolená v nenávratnu, stej-
ně se kocháme pohledem na suvenýry či s přáteli prohlížíme fotografie či videozáznamy z míst, 
která jsme si pro náš přechodný pobyt zvolili.

Někteří z nás ale zůstávají doma a třeba rádi posedí nejlépe u prostřeného stolu na zahradě či 
terase a ostřížím zrakem sledují, co by bylo dobré ještě na své zahrádce vylepšit, či co je třeba nut-
ně udělat a takové červencové zahradničení si prostě žádá svoje. Někdo vysadí či rozsadí např. ko-
satce, jiný se stará o skleníkové okurky, další sklízí letní jablka či se věnuje květinám. Všichni ale 
bez rozdílu sekáme trávu, která spolu s plevelem roste snad ze všeho nejrychleji. Totéž, tj. sekání 
trávy, provádějí v tomto období jako každým rokem i pracovníci OÚ a jistě všichni pochopíme, 
že v jednom dnu, nelze na tak obsáhlé ploše vše stihnout tak, jak bychom si všichni přáli, ale prá-
ce musíme provádět postupně a navíc i v souladu s dalšími úkoly a samozřejmě i s prostřídáním 
řádné dovolené našich pracovníků. Při sekání trávy jsme nezapomněli ani na příkopy. Tráva tedy 
byla posekána i  v příkopech průtahem obcí na silnici I/26 Plzeň – Domažlice.

Než však přejdu k ryze praktickým záležitostem, chtěl bych také popřát všem dětem, MŠ po-
čínaje a studenty konče, krásné, teplé a dlouhé prázdniny, plné dojmů a krásných přátelství, kte-
rá ať přetrvají až do dlouhých zimních večerů. Především však chci všem popřát šťastný návrat 
k rodině. Ať léto strávíte přesně podle svých představ, ale ve zdraví se zase vraťte mezi své spo-
lužáky a kamarády.

Ještě před začátkem prázdnin, přesně od 16.6. 08 omezila svůj provoz školní jídelna a kuchyně, 
kde po celé prázdniny tj. do 31.8. 08 bude probíhat nákladná rekonstrukce v celkové hodnotě díla 
6 996 239,- Kč, včetně nového vybavení i vzduchotechniky. S novým školním rokem, by tedy 
měly mít všechny kuchařky i ostatní pracovnice ty nejlepší podmínky pro svoji namáhavou práci 
a všichni strávníci nové, krásné prostředí.

Také MŠ, která je od 1.7. 08 – 29.8. 08 uzavřena, bude částečně rekonstruována. Měnit se 
bude podlaha i podlahová krytina ve třídě C, dojde na výměnu nábytku i vymalování.

Není to tak dlouho, co jsme za nemalých finančních nákladů opravili mimo jiné fasádu ZŠ. 
I to je však zřejmě trnem v oku některým vandalům, neboť dochází k ničení fasády i okolního pro-
stranství. Proto připravujeme oplocení a uzavření tohoto areálu, abychom alespoň snad z větší 
části, těmto projevům zabránili.

Dne 1.5. 08 uspořádal SDH Zbůch ve spolupráci s OÚ zábavné odpoledne k MDD a totéž pak 
uspořádal i SDH Červený Újezd. Pro děti byly připraveny soutěže o různé drobné ceny či sladkosti, 
SDH předvedl ve Zbůchu dětem hasičský zásah a členové dětem ukázali i hasičskou techniku.

Obecní úřad schválil rovněž k MDD finanční příspěvek ve výši do 2000,- Kč pro obecní knihov-
nu na zakoupení věcných cen k vyhlášené soutěži.

Již tradičně a opět na již známém místě, tj.v Čertově mlýně u Kladrub, proběhne od 20.7. – 2.8. 
08 letní rybářský tábor. O zájemce není nouze a tak si rodiče alespoň na krátký čas vydechnou, 
kdy veškerou odpovědnost za své ratolesti přenesou na odpovědné zaměstnance tohoto tábora. 
Zodpovědnost to rozhodně není malá a tak věříme, že vše proběhne beze všech problémů a všem 
účastníkům přejeme krásné počasí.

Sběr nebezpečného odpadu proběhl 17.5. 
08 a velkoobjemového odpadu 20.5. 08. Obec 
také objednala box od firmy REMA systém a.s. 
na vyřazenou drobnou elektroniku a baterie. 
Všem občanům děkujeme za dodržení stano-
vených podmínek a věříme, že jsme touto akcí 
přispěli ke zlepšení životního prostředí.

Abychom však ještě co možná nejvíce jed-
nak vyšli vstříc všem občanům ve Zbůchu, ob-
čanům Červeného Újezda či Starého Dolu 
a jednak zase zlepšovali životní prostředí, již 
dlouho usilujeme o stavbu tzv. sběrného dvo-
ra, kam by pak všichni místní občané ve sta-
novených dnech a otvíracích hodinách moh-
li zcela bezplatně a za stanovených podmínek 
odvážet veškerý odpad, ať už třeba trávu,větve 
stromů, tzv. bílou techniku – např. ledničky, 
pračky, počítače či nepotřebný koberec. Tedy 
již proběhlo výběrové řízení na zhotovitele sběr-
ného dvora a již došlo i k podpisu smlouvy. 
Rovněž už bylo předáno i staveniště a byly za-
počaty stavební práce. Celá akce, které před-
cházela opravdu složitá jednání je vyčíslena cel-
kovou částkou 5 345 147,- Kč. Na tento pro-
jekt byla poskytnuta dotace ze Státního fondu 
životního prostředí a Fondu soudržnosti, jakož 
i z vlastních prostředků obce. Celý projekt je 
spolufinancován v rámci Operačního programu 
životního prostředí.

Obec také vstoupila v jednání s firmou Gre-
en power energy a s firmou Pola De Siero a. 
s., se záměrem vybudovat fotovoltaický systém 
(sluneční elektrárna), který by se měla stavět 
za odvalem v k.ú. Červený Újezd a výkon této 
elektrárny by měl být  4400 kWp.

V lokalitě „9 RD Na Vršku“ proběhlo ko-
laudační řízení na komunikaci, kanalizaci, vo-
dovod, plyn a elektriku. Zbývá ještě zkolaudovat 
veřejné osvětlení. V této lokalitě již také za-
počala výstavba rodinných domků a stavebníci 
se již mohou napojit na inženýrské sítě.

Konečně jsou prováděny i dokončovací prá-
ce na splaškové kanalizaci v obci, tzn. pokračují 
úpravy prostranství, místních komunikací, do-
pravního značení. Dochází k nové výsadbě trá-
vy i k napojování přípojek na hlavní řád splaš-
kové kanalizace. Dovolte mě pak  upozornit, 
že termín napojení na splaškovou kanalizaci již 
vypršel, a proto, kdo není dosud napojený, kdo 
to z nejrůznějších důvodů nestihl, je nutné dát 
vše v co nejkratší době do pořádku.

Osobně jsem rovněž velmi rád, že rodině Ho-
lubově, které při podzemních pracích poškodil 
požár při výbuchu plynu rodinný dům, je opět 
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dáván do pořádku tak, aby po-
škozené části rodinného domu se 
staly opět obyvatelnými a dovolte 
mně, abych vyjádřil skutečně radost 
nad tím, že ač situace byla opravdu 
hrozivá, nedošlo k újmě na zdraví. 
Paní Holubové i jejímu synovi přeji 
pevné zdraví i do dalších let.

Tak tohle byla opravdu velmi ne-
šťastná událost, kterou si jistě nikdo 
z nás nepřál a ani ji nezavinil úmy-
slně. Co však je prováděno zcela 
úmyslně a se zištnými úmysly, jsou 
krádeže kanálových mříží a to i na 
již nové splaškové kanalizaci, kde 
vandalové pro pár kilo železa té-
měř zničí šachty pro splaškovou ka-
nalizaci a zcela bezohledně ohrožují 
zdraví spoluobčanů. Uvědomme si, 
že skutečně může dojít k velmi váž-
ným zraněním. Já na tenhle ne-
švar neupozorňuji poprvé a věřte, 
že obce již s netrpělivostí čekají na 
nové zákony z Parlamentu České 
republiky, které by v tomto směru 

mohly obcím pomoci. Na můj vkus 
to však trvá příliš dlouho a schva-
lování se přímo vleče.

Dalším zlým činem, se kterým 
rovněž nikdo z rozumných lidí asi 
nesouhlasí je úmyslné žhářství. 
23.6. 08 po 2400 hod. v objektu 
místního nádraží ČD někdo založil 
požár, který likvidoval SDH Zbůch 
a hned ve 400 hod. ráno tentýž den, 
vznikl od úmyslného zapálení dal-
ší požár, tentokrát v lese mezi Zbů-
chem a Starým Dolem. Tento po-
žár likvidoval HZS Nýřany. Komu 
tyhle akce prospěly? A co vše by se 
mohlo stát, kdyby se požár v tom-
to horkém počasí rozšířil? Myslím, 
že odpověď známe všichni.

Rovněž další nepříjemná věc, na 
kterou také upozorňuji opakovaně 
je udržování pořádku kolem nádob 
na tříděný sběr (zvonů). Některým 
občanům je nejspíš zatěžko roztřídit 
odpad a vhodit ho do kontejnerů. 
Místo toho, tento odpad postaví 

nebo pohodí vedle zvonů a pokud 
zafouká vítr, je o nepořádek opět 
postaráno a to v širokém okolí. Po-
kud pak někdo přinese rozměrnější 
odpad, který se nevejde skrz otvor 
ve sběrné nádobě, nelze se ho zba-
vit tak, že jej o „zvon“ opře! Pra-
covníci svozové firmy nemají po-
vinnost takto odstavený odpad od-
vézt, takový nepořádek musí ukli-
dit obec a na své náklady odvézt na 
skládku. Prosím vás snažně, udr-
žujme kolem sběrných nádob po-
řádek, vždyť v těsném sousedství 
bydlí lidé, které to skutečně velmi 
obtěžuje. Nikdo z nás by si jistě ne-
přál mít část tohoto odpadu na své 
zahradě či téměř pod okny.

No a dalším problémem, který 
musíme řešit týden co týden je vol-
né pobíhání psů na veřejném pro-
stranství. Jenže těžko zjišťujeme 
majitele psa, když pejsek nemá 
identifikační známku. Takové pá-
trání nás stojí spoustu času a po-

kud pes zaútočí, může dojít i ke 
zranění osob, což je ta nejhorší va-
rianta. Osobně jsem přesvědčen, že 
pokuta 50 000,- Kč za volně po-
bíhajícího psa je příliš, příliš vysoká, 
avšak radost by mně udělala sku-
tečnost, kdyby majitelé čtyřnohých 
kamarádů, dali na své psí přátele 
větší pozor a volnému pobíhání psů 
zabránili. Za pochopení děkuji.

A co říci závěrem? Že toho bylo 
již dost? Tak milí přátelé ještě jed-
nou. Krásné zážitky na horách, vý-
letech po památkách, pěších túrách 
či některého moře a přinesme si 
alespoň malý kousek hřejivých slu-
nečních paprsků do svých srdcí. A 
že letos zrovna nikam necestuje-
te?To ale vůbec nevadí, vždyť zá-
plavu barev a vůní máte každý na 
své zahrádce doma a tam je přece 
také tak hezky. Tedy užijme si léto 
ve zdraví a všem těm, kteří někam 
cestují, šťastné návraty domů.

Josef Skála, místostarosta

Splašková kanalizace
Po více než roce práce na výstavbě splaškové kanalizace, kterou 

v obci zajišťovali firmy Metrostav a.s., Berger Bohemia a.s. a jejich sub-
dodavatelé, je možno konečně říci hotovo. Projekt „ Čistá Radbuza „ re-
alizoval dobrovolný svazek obcí a měst Mikroregion Radbuza a účastnilo 
se jej devět obcí a měst. Byl to jeden z největších infrastrukturních pro-
jektů v historii Plzeňského kraje a potažmo též naší obce. V rámci této 
akce bylo vybudováno v obci na 12 kilometrů stok, 7 čerpacích stanic 
z důvodu členitosti terénu a podařilo se též zlepšit povrchy místních ko-
munikací, přičemž celkové náklady na dílo dosahují částky 90 miliónů 
korun. Účastníkům na projektu, obci Líně, Zbůch, Chotěšov, Dobřany, 
Stod, Holýšov, Horšovský Týn, Poběžovice a Bělá nad Radbuzou, se 
podařilo splnit požadavky Evropské směrnice o čištění městských od-
padních vod, stejně jako českého zákona o vodách, ale především do-
jde ke zlepšení kvality vody v Zálužském potoce. Tématem dne je v sou-
časné době dokončení napojení všech nemovitostí v obci na splaškovou 
kanalizaci. Řada občanů odkládala napojení své nemovitosti na poslední 
chvíli, takže ke stanovenému termínu 30.6.2008 není z celkového počtu 
402 kusů přípojek napojeno přibližně 70 nemovitostí. Z tohoto důvodu 
opětovně vyzýváme občany, aby urychleně dodělali napojení svých ro-
dinných domů na splaškovou kanalizaci a tuto skutečnost oznámili osob-
ně, telefonicky a nebo e-mailem na obecní úřad paní Haně Šilhanové. 
Následně je pak seznam připojených ve čtrnáctidenních intervalech za-
sílán na společnost 1. JVS České Budějovice, která provozuje splaškovou 
kanalizaci v obci. Paní Bazalová z 1. JVS vyřídí se zákazníkem věci po-
třebné k sepsání smlouvy a zároveň vyrozumí technika společnosti, kte-
rý si pak individuálně dojedná se zákazníkem termín návštěvy. Znovu 
upozorňujeme, že do nově vybudované kanalizace je zakázáno vypouštět 
dešťové vody, protože tato kanalizace je určena pouze pro odvod splaš-
kových vod z WC, koupelen, kuchyně a automatických praček a tyto 
splaškové vody naopak nesmí být vypouštěny do stávající dešťové ka-
nalizace, protože tato kanalizace ústí v Zálužském potoce. 

Občané by ve vlastním zájmu neměli zapomínat na revizní šachty, 
které jsou uvedeny v projektu, protože tím předejdou případným pro-
blémům s provozovatelem kanalizace. Pravdou je, že tak veliké stavební 
dílo přineslo s sebou po dobu výstavby nejeden problém, částečné ome-
zení provozu v obci, bláto a prach. Chtěl bych touto cestou poděkovat 
všem občanům, kteří chápali nezbytnost vybudování splaškové kanalizace 
v obci a projevili určitou míru trpělivosti a tolerance a tím přispěli k pod-
statnému zlepšení životního prostředí v obci.

Jiří Hájek, starosta

Na jaře letošního roku byla dokončena výstavba inženýrských sítí včet-
ně komunikací  pro výstavbu 9 RD v Polní ulici ( viz  foto ). Další lokalitou 
je Hornická ulice, kde je již 14 pozemků na stavbu domů prodáno a na 
některých jsou již postaveny domy.

Jiří Hájek, starosta

Výstavba rodinných domů

SETKÁNÍ PO MNOHA 
LETECH …

Letos, v polovině května si dalo přibližně čtyřicet členů místního 
Auto-moto-klubu dostaveníčko v restauraci Baník, aby si především při-
pomenuli dobu před třiceti léty, kdy naposledy v naší obci se konaly zá-
vody motokár.

Po oficiální části nastala volná zábava s tancem. R.Hrdlička

TRADIČNÍ POUŤ V ÚSTAVU 
SOCIÁLNÍ PÉČE PRO 
MLÁDEŽ VE ZBŮCHU

Stalo se hezkou tradicí, že vždy na jaře vedení ústavu pořádá pro své 
klienty zábavné odpoledne formou různých poutí. Ta letošní, která se ko-
nala v úterý 28. května, měla podtitulek – Cirkus. Plněním jednotlivých 
úkolů dostávali soutěžící kupóny, za které obdrželi různou odměnu. 

R.Hrdlička
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Usnesení
z 6. veřejného zasedání Zastupitelstva obce 

Zbůch konaného 26. března  2008 v sále 
restaurace Baník ve Zbůchu

1. Zastupitelstvo obce bere na vědomí :
a) Opravu písařské chyby v usnesení ze 4. zasedání zastupitelstva obce, 

které se konalo 26. září 2007, kde v bodu č. 2, písm. i), bylo opraveno 
označení parc. č. 114/1 na správné parc.č. 144/1 v k.ú. Zbůch

b) Rozpočtové opatření č. 7/2007

2. Zastupitelstvo obce schvaluje :
a) Zprávu o činnosti rady obce za období od jednání zastupitelstva obce      

dne 12. prosince 2007 do dnešního zasedání

b) Výroční zprávu za rok 2007 ve smyslu zákona č. 106/1999 Sb., 
o poskytování informací

c) Závěrečný účet hospodaření obce Zbůch za rok 2007 bez výhrad. 
Příjmy byly ve výši 30 028 480,22 Kč 
a výdaje ve výši 24 353 603,84 Kč. 

d) Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření obce Zbůch za rok 
2007

e) Bezúplatný převod pozemků v k.ú. Červený Újezd parc.č. 101 (PK), 
parc.č. 118 (GP ) a parc.č. 119/1 (GP) od Pozemkového fondu ČR 
do vlastnictví Obce Zbůch a pověřuje starostu podpisem smlouvy

f)   Investiční záměry Obce Zbůch:

 Rekonstrukce stávajících místních komunikací v obci Zbůch 
a Červený Újezd

 Výstavba nových místních komunikací v obci Zbůch 
a Červený Újezd

 Výstavba nových chodníků v obci Zbůch a Červený Újezd

 Rekonstrukce návsi v obci Zbůch

 Rekonstrukce návsi v obci Červený Újezd u Zbůchu

 Rekonstrukce stávající splaškové kanalizace v obci Zbůch 
a Červený Újezd

 Výstavba nové splaškové kanalizace v obci Zbůch a Červený Újezd

 Rekonstrukce stávajících vodovodních řadů v obci Zbůch 
a Červený Újezd

 Výstavba nových vodovodních řadů v obci Zbůch a Červený Újezd

 Rekonstrukce sportovně – kulturního areálu v obci Zbůch

 Zateplení budovy základní školy

 Přístavba sociálního zařízení pro tělocvičnu základní školy

 Výstavba nové mateřské školy

g)  Nabídku bytové jednotky č. 372/04 o výměře 77.03 m2, umístěné 
v 2. NP, budovy sestávající z domu čp. 371, postaveném na po-
zemku parc. č. 407/2 a domu č.p. 372 postaveném na pozemku 
parc. č. 407/3, k.ú. Zbůch, obec Zbůch se spoluvlastnickým po-
dílem ve výši 7703/141206 z celku ke společným částem budovy 
a spoluvlastnického podílu ve výši 7703/141206 z celku stavebních 
parcel č. parc. 407/2 a č. parc. 407/3, vedené jako zastavěná plo-
cha, k.ú. Zbůch, obec Zbůch za celkovou minimální nabídkovou cenu 
200 000.- Kč, z toho cena za  bytovou jednotku činí 196 851.- Kč 
a cena za spoluvlastnický podíl na pozemcích činí 3 149.- Kč, ná-
jemcům v bytovém domě č.p. 371 – 372, Zbůch a následně jiným zá-
jemcům, ve výběrovém řízení.  Zároveň ruší rozhodnutí zastupitelstva 
obce ze 17. zasedání zastupitelstva obce konaného dne 28.6.2006, 
bod 3) písm.f) odst. 12

h) Seznam bytových domů určených k prodeji dle platných „Zásad...“ 
podle zákona č. 72/1994 Sb., ve znění pozdějších předpisů. Jedná 
se o následující bytové domy:  Plzeňská ul. č.p. 337 – 386 

  Plzeňská ul. č.p. 338 – 387
  U Vlečky 382 – 383
  Zbůch – Starý Důl č.p. 403 – 404. 

i)   kupní cenu bytů v bytovém domě v případě platby před podpisem 
kupní smlouvy ve smyslu „Zásad …“ a zákona č. 72/1994 Sb.:
1) Plzeňská ul. č.p. 337, Zbůch, pro byty č. 1, 2, 3, 4, 5, a 6

ve výši 82.055.- Kč
2) Plzeňská ul. č.p. 386, Zbůch, pro byty č. 7, 8, 9, 10, 11 a 12

ve výši 82.065.- Kč
3) Plzeňská ul. č.p. 338, Zbůch, pro byty č. 1, 2, 3, 4, 5, a 6

ve výši 82.145.- Kč
4) Plzeňská ul. č.p. 386, Zbůch, pro byty č. 7, 8, 9, 10, 11 a 12

ve výši 82.145.- Kč
j) Pasport místních komunikací v obci Zbůch a Červený Újezd
k) prodej pozemkové parcely parc.č. 1198/1 o výměře 18.056 m2 v 

k.ú. Červený Újezd za cenu 280.- Kč/1m2  panu P. Hálkovi, bytem 
Psáry, PSČ 252 44 a pověřuje starostu podpisem kupní smlouvy

Ing. Jiří  Hájek v.r.    Josef Skála v.r.
starosta   místostarosta

Usnesení
z 7. veřejného zasedání Zastupitelstva obce 

Zbůch konaného 25. června  2008 v sále 
restaurace Baník ve Zbůchu

1. Zastupitelstvo obce bere na vědomí :
a)   Rozpočtové opatření č. 1/2008 a č. 2/2008

2. Zastupitelstvo obce schvaluje :
a) Zprávu o činnosti rady obce za období od jednání zastupitelstva obce 

dne 26. března 2008 do dnešního zasedání

b) Obecně závaznou vyhlášku 1/2008 o stanovení místního koeficientu 
pro výpočet daně z nemovitosti, tak jak byla předložena

c) Závěrečný účet hospodaření Mikroregionu Nýřansko za rok 2007. 
Příjmy byly ve výši 59.887,56 .- Kč a výdaje ve výši 47.404.- Kč. Vy-
kázaný přebytek ve výši 12.483,56 .- Kč bude použit v roce 2008

d) Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření svazku obcí – Mikrore-
gionu Nýřansko za rok 2007

e) Závěrečný účet hospodaření a inventuru Mikroregionu Radbuza za 
rok 2007 včetně zprávy auditora s výrokem „Bez výhrad“

f) vyřazení původního podélného stadionu v hodnotě 652.524,60.- Kč 
z majetku obce, který je veden pod inventárním číslem 83 na ma-
jetkovém účtu 021

g) následující studny zařadit do majetku obce včetně uvedených cen:
 Zbůch – Sokolská 208, ppč. 405 –  ...........................   8.743.-Kč
 Zbůch – ZŠ – Hornická 300, ppč. 599 – ....................10.382.- Kč
 Zbůch – V Olšinkách, ppč. 772/3 –  .........................18.247.- Kč
 Zbůch – Sokolská 210, ppč. 404 –  ...........................  9.424.- Kč
 Zbůch – pozemek p.č. 330/1 –  ................................  3.200.- Kč
 Zbůch – Plzeňská 339 - 388, - ppč. 201/3 –  ............13.400.- Kč
 Zbůch – Luční 116 – 117, ppč. 317 –  ......................  9.762.- Kč
 Zbůch – Plzeňská 77, ppč. 135 – ..............................  8.753.- Kč
 Zbůch – Nádražní 192, ppč. 474/1 –  .......................26.800.- Kč
 Zbůch – U Vlečky 382 – 383, ppč. 407/1 –  .............33.075.- Kč
 Zbůch – Sokolská 27, ppč. 356/1 –  .........................10.897.- Kč
 Červený Újezd č.p. 5, ppč. 1072 –  ..........................  9.200.- Kč
 Červený Újezd – náves, ppč. 1075 –  ........................36.700.- Kč

h)  prodej pozemkové parcely parc.č. 897/16 o výměře 24 m2 v k.ú. 
Zbůch za cenu 250.- Kč/1m2 panu : J. Koudele, bytem Zbůch a po-
věřuje starostu obce uzavřením kupní smlouvy

i)   prodej pozemkové parcely parc.č. 142/4 o výměře 2 m2 v k.ú. Zbůch 
za cenu 250.- Kč/1m2 paní: P. Láryšová, bytem Plzeň a pověřuje 
starostu obce uzavřením kupní smlouvy

j)  odprodej dvou středotlakých plynovodů DN 50 od délce 76 a 67 me-
trů včetně 9 kusů plynovodních přípojek, které jsou uloženy ve ve-
řejných pozemcích  parc. č. 199, 779, 778/20 a 778/26 v k.ú. 
Zbůch, firmě ZPČ Net, s.r.o., Ed. Beneše 2439/70 – 2438/72, 
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304 77 Plzeň za cenu 115.000.- Kč a pověřuje starostu obce pod-
pisem kupní smlouvy

k)  zastupitelstvo obce opětovně souhlasí a potvrzuje prodej pozemku 
parc.č. 1198/1 v k.ú. Červený Újezd  o rozloze 18.060m2 za cenu 
280.- Kč/1 m2 panu P. Hálkovi, bytem Psáry

l)  Odkup pozemků v kat. území Zbůch do vlastnictví Obce Zbůch: 
1. pozemková parcela č. 337/1 (KN) o výměře 1168 m2 

za cenu 280.- Kč/ 1m2

2. pozemková parcela č. 337/2 (KN) o výměře 14 m2 
za cenu 280.- Kč/ 1m2  od pana: V. Mrázek, bytem Úherce. 
Pověřuje starostu obce uzavřením kupní smlouvy 

3. Zastupitelstvo obce doporučuje:
a) pokračovat ve spolupráci Obce Zbůch s firmou OPUS IV s.r.o., se síd-

lem I.P. Pavlova 3/1785, Praha, za účelem realizace výstavby části pro-
jektu „Rodinné bydlení Višňovka“, která obsahuje vybudování veřejné 
komunikace, chodníku, pojízdného chodníku, sloupů veřejného osvět-
lení včetně elektrické přípojky a dešťové kanalizace včetně lapolu.
Ing. Jiří  Hájek v.r. - starosta               Josef Skála v.r. -  místostarosta

DŮM S PEČOVATELSKOU 
SLUŽBOU VE ZBŮCHU

Letos v březnu tomu bylo pět let, kdy se do tohoto zařízení na-
stěhovali první naši senioři. Proto trochu zavzpomínáme a dáme 
prostor samotným uživatelům, aby se vyjádřili, jak se jim v DPS 
žije, co jim vyhovuje, s čím jsou spokojeni a co je naopak trápí.
V tomto čísle se se svými dojmy podělí paní Anna Ječmenová, příště 
dáme prostor paní Ivaně Němcové, pečovatelce této DPS.

„Jak ten čas letí – je to již pět let od nastěhování do našeho do-
mova. Jsme velice rádi, že můžeme zbytek života trávit v hezkém pro-
středí. Někteří zdejší spolu bydlící již nežijí a my na ně stále vzpo-
mínáme. Jsou zde další noví obyvatelé, kteří mohou důstojně bydlet.
Důležité je, že se umíme vzájemně i pobavit a žijeme zde spořádaně. Na-
vštěvují nás občas zastupitelé OÚ, děti MŠ, které nás vždy potěší svým 
vystoupením i drobnými dárky. Vždy se na ně těšíme, včetně paní uči-
telky. Myslíme si, že děti k nám chodí rády.

Paní pečovatelka (Ivana Němcová) i paní uklízečka (Radka Van-
ková ) o nás pečují, pomáhají nám a připravují pro nás různá posezení. 
Máme zde čisté a pěkné prostředí. Je zde oáza klidu, ale znepříjem-
ňují nám život děti z okolí svým chováním – bohužel i v areálu DPS!
Proč tomu tak je?“ R.Hrdlička

VÝLET NAŠICH SENIORŮ
22. dubna se vydali naši senioři, členové místního svazu důchodců, 

na celodenní autokarový výlet po jižním Plzeňsku. Nejdříve zavítali 
na zámek v Lužanech, který v roce 1866 koupil stavitel, Josef Hláv-
ka, pro svoji matku Annu. Měli to štěstí, že dnes na tomto zámku pra-
cuje ve funkci kastelánky, paní Kaufnerová (manželka Libora Kaufnera 
ze Zbůchu), která, i když zámek není otevřen veřejnosti (letos bude zá-
mek otevřen během prázdnin od července do konce srpna u příležitosti 
100. výročí úmrtí Josefa Hlávky), se jim věnovala a provedla  prohlídku 
všech prostor.Včetně zámecké kaple,kde v roce 1887 pro její vysvěce-
ní složil sám Antonín Dvořák, Mši D - dur, známou jako „Lužanská“.
Před odjezdem z Lužan všichni účastníci tohoto zájezdu zalitovali, že je 
velká škoda, že v současné době už tací lidé, jako byl mecenáš umění, 
Josef Hlávka, nežijí.Naštěstí zde máme Nadaci - Nadání Josefa, Marie 
a Zdeňky Hlávkových, která v roce 2004 oslavila 100. výročí svého trvání.
Další zastávkou před návštěvou Chudenic byla prohlídka exteriérů stát-
ního hradu Švihov.

V samotných Chudenicích si nejdříve naši senioři prohlédli část Ame-
rické zahrady s empírovým zámkem-Lázně, který ještě před několika 
léty sloužil jaro rekreační zařízení Plzeňským pivovarům. Dalším bodem 
zájezdu byl oběd v zámecké restauraci a po krátkém odpočinku v tom-
to příjemném a stylovém prostředí, následoval poslední bod výletu - Mu-
zeum řemesel v Kolovči. Zde nás přivítal pan Tomáš Volf, v pořadí sed-
mý zástupce tohoto rodu, který se v minulosti zabýval a doposud zabývá 
především výrobou keramiky. Svojí výstavní plochou 800 m2 a více než 
4.500 exponáty, patří mezi největší a nejobsáhlejší muzea svého druhu 
v České republice. V expozicích jsou zastoupena všechna tradiční řemesla 
a živnosti, které se nacházely na vesnici. V současné době se v muzeu 
nachází více než 30 kompletních řemeslných dílen a živností. K největší 
zajímavosti muzea patří světoznámý kolovečský mlýn na přemítání sta-
rých bab na mladá děvčata, který sestrojil v letech 1862 - 63 místní ob-
čan, Kajetán Matěj Černý.

Po prohlídce tohoto zajímavého muzea následovala už jen zpáteční 
cesta do Zbůchu.  R.Hrdlička

RYBÁŘSKÉ ZÁVODY
V sobotu, dne 26. dubna proběhly na rybníce „Okružinka“ oblíbené 

rybářské závody, které uspořádal ČRS – MO Líně. I když ten den nebylo 
pro rybáře nejideálnější počasí, tím šťastným byl nakonec Bohuslav Ku-
kačka z Heřmanovy Hutě. Za ním skončil Petr Beroušek z Plzně a na po-
myslném bronzovém stupínku se umístil Jaroslav Hiršl z Chotěšova.

R.Hrdlička

V současné době se pravidelně 
každý měsíc schází členové Komise 
750 let obce Zbůch, aby si nejenom 
navzájem vyměňovali cenné ma-
teriály o naší obci; většinou se jed-
ná o staré fotografie, ale též dis-
kutují o různých akcích, které by 
obohatily kulturní život ve Zbůchu 
či připomenula jednotlivá výročí.

Tou poslední debatou bylo milé 
překvapení, kolik v poslední době 
u nás přibylo maminek se svými ra-
tolestmi a přitom jsou tak trochu 

ve stínu zájmu. Proto členové ko-
mise navrhli vedení obecního úřa-
du, aby se zřídil tzv. D – (dětský) 
KLUB, kde by se pravidelně tyto 
maminky scházely se svými dětmi 
při různých besedách, cvičeních či 
dokonce na výletech.

Proto starosta naší obce, pan 
Ing. Jiří Hájek, si pozval na začátku 
května do restaurace Baník první 
zájemkyně z řad těchto maminek, 
kde bylo zatím dohodnuto, že za 
podpory Domu dětí a mládeže ve 

Stodě, mohou maminky se svými 
dětmi využívat jejich prostory. Již 
několik jich tuto možnost v květnu 
využilo a pravidelně, jednou týdně 
tam jezdily cvičit, což bylo z jejich 
strany kladně hodnoceno.

Věříme, že po prázdninách, kdy 
se opět tento kurz cvičení naplno 
rozjede, že bude o něj větší zájem. 
Cena kurzu od září 2008  do května 
2009 bude stát pro maminku s dí-
tětem – 900.- Kč, a nebo zaplatit za 
každou návštěvu 35.- Kč. Cvičení 

bude 1x týdně pod dozorem ško-
leného cvičitele. Vedle tělocvičny 
budou mít maminky k dispozici růz-
né učebny (počítače, modelářská 
dílna aj.) a též kuchyňku na pří-
pravu svačin s dětským koutkem.
Samotný program D – KLUBU se 
rozjede naplno po prázdninách. 
O různých aktivitách tohoto klubu 
budete včas informováni. Hlavní 
koordinátorkou D – KLUBU byla 
určena Michaela Blažková – Van-
ková, mobil – 605 534 808.

D – KLUB

R.Hrdlička
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8. ročník 
Memoriálu 

Františka Herejka
V sobotu, 10. května uspořádali dobrovolní 

hasiči z Červeného Újezda již 8. ročník Me-
moriálu Františka Herejka, při kterém soutěžilo 
9 družstev ve všech věkových kategoriích.

ŽENY 1. Červený Újezd - 25,95

MUŽI 1. Červený Újezd / A - 27,77        
 2. Červený Újezd / B - 28,13
 3. Černice    - 28,95
 4. Zbůch - 35,44

DĚTI 1. Zbůch - 19,29
 2. Červený Újezd / st. žáci - 19,65
 3. Červený Újezd / komb. - 38,75
 4. Červený Újezd / mini. - 1,04

Před časem jsem si dovolil oslovit paní EVU 
RÁDLOVOU, u příležitosti jejího životního ju-
bilea, abych jí položil několik otázek.

Na kterého učitele nejraději vzpomínáte a na-
opak který předmět na základní škole byl Vaším 
nejméně oblíbeným?

„Do 1. třídy naší školy jsem začala chodit v zá-
ří 1954 a hned od začátku se mi v ní velmi líbilo.
Milovala jsem všechny své učitele – na 1. stup-
ni paní učitelku Olgu Geigerovou a na 2. stupni 
třídního Václava Kaufnera, učitelku matematiky 
Jaroslavu Vávrovou, své pozdější kolegy, man-
žele Milenu a Jana Heroutovy a mnoho dalších 
– Emilii Lešákovou, Ludmilu Judlovou, Věru 
Novobilskou, Václava Klunu, Aloise Kláska….
S předměty to tak jednoznačné nebylo.Nejméně 
jsem si oblíbila tělocvik. Když jsme někdy měli 
místo něj za trest čtení, byla jsem jediná ve tří-
dě,koho to potěšilo. Na 2. stupni mi nepřirostl 
k srdci dějepis. To čeština, ruština, matematika 
a hudební výchova i zeměpis patřily k mým nej-
oblíbenějším předmětům.“

Co rozhodlo při Vaší volbě, že půjdete stu-
dovat pedagogickou fakultu?

„Už jako malá jsem si hrála na školu s pa-
nenkami – zkoušela jsem je ze čtení a jednou 
jsem do oblíbené pohádkové knížky napsala jmé-
na svých spolužáků a k nim známky. To jsem 
to od rodičů schytala. Dodnes tu knížku mám. 
Celé dětství jsem říkala, že buď budu učitelka, 
nebo budu pracovat v drůbežárně. U babičky 
jsem měla ochočené všechny slepice a hrála 
jsem si s nimi. Snad jsem nakonec zvolila dobře, 

i když se slepicemi by to bylo možná jednodušší.“
Pro každého kantora je příjemné a odměnou 
zároveň, když jeho bývalý žák získá v do-
spělosti významné postavení ve společnosti 
či se proslaví v jakémkoli oboru lidské čin-
nosti. „Prošel“ Vašima rukama takový žák?
„Nemám zdání, kolik dětí mi prošlo od roku 1970, 
kdy jsem začala učit, rukama, ale až na několik 
výjimek jsem je měla všechny ráda.Vůbec při tom 
nezáleželo na tom, jak byly ve škole úspěšné“.
Dnes je často slyšet, že současná mladá generace 
je horší, než ty předešlé. Jaký máte na to názor?
„Celá léta jsem říkala, že jsou děti pořád stejné. 
V posledních letech už to tak netvrdím. Žáci jsou 
sebevědomější, ale také nevychovanější a drzejší 
než dříve. Znají zejména svá práva, ale často za-
pomínají na své povinnosti. Rozhodně se to ale 
nedá říci o všech – o celé mladé generaci. Všech-
ny třídy, kde jsem byla za ta léta třídní ( i mnohé 
další ), byly a jsou plné milých a příjemných dětí, 
se kterými je člověk rád. Ale jsou i třídy, ve kte-
rých učím nebo jsem učila nerada.“

Za našich mladých let, pokud jsme nedávali 
pozor a rušili jsme při vyučování, často učitel 
použil pravítko či ukazovátko. Souhlasíte, aby 
i dnes kantoři obnovili fyzické tresty?

„I když se občas setkáváme s žáky, kte-
ří jsou velmi neukáznění, neměly by se do 
školy vracet tělesné tresty, ale velmi se při-
mlouvám, aby tuto možnost měli i nadále ro-
diče. Současné hnutí proti fyzickým trestům 
je zbytečné. Většina dětí potřebuje sem tam 
dostat na zadek nebo plácnout přes ruku, 

když si jinak nedá vysvětlit, co nemá dělat“
Vždy, před závěrem školního roku, jezdí kantoři 
se svojí třídou na školní výlety. Kam letos jste se 
vydali a který výlet v minulosti se vydařil a ráda 
byste ho opakovala?

 „Nastává období školních výletů. Pro žáky je 
to vždy zážitek, pro učitele spíš starost, aby do-
vezl všechny žáky v pořádku domů. Velmi ráda 
jsem jezdila s dětmi na Vydru, do Hřenska, Kdy-
ně a Nýrska. Oblíbeným místem byly i Klatovy, 
kam se za týden vypravím se svými osmáky.“

Jak vzpomínáte na Vaši bohatou praci ve 
školství, co se změnilo a co byste přála do bu-
doucna místní základní škole?

„Letos v lednu mi bylo 60 let. Žáci mi uspo-
řádali velkolepé oslavy a ani netušili, že jsem 
právě ten den odešla do důchodu. Z celého 
svého působení na zdejší škole si uchovám 
v paměti hlavně příjemné vzpomínky (těmi ne-
příjemnými by se člověk neměl do nekonečna 
zabývat). Ráda potkávám své bývalé žáky, ráda 
si s nimi povídám, žasnu, jak jim rostou děti 
a některým už i vnoučata. A všem těm dětem 
přeji, aby na naší škole prožily svá nejkrásnější 
léta. Panu řediteli i svým kolegyním a ko-
legům přeji hodně trpělivosti, sil, dobrých ná-
padů a hlavně šikovné, zvídavé a slušné žáky“
Jménem svým i všech čtenářů Zbůšského zpra-
vodaje přeji paní Evě Rádlové  do dalších let 
mnoho životní pohody a co nejvíce pevného 
zdraví.

R. Hrdlička

ŽIVOTNÍ JUBILEUM

RETROSPEKTIVY ZBŮCHU
Dnes se posuneme v čase o více jak půl století 

a prostřednictvím vyprávění paní ANNY MA-
TĚJŮ se dozvíme, jak se žilo v Červeném Újez-
dě před 2. světovou válkou a další zajímavosti o 
její rodině a nejen o ní.

 „Pocházím z německé rodiny, můj otec, kte-
rý se narodil v roce 1898, přišel ze Šumavy, 
kde tehdy nebyla práce a protože ve statku dě-
lal kočího,vozil mj. i pro firmu Moguntia písek 
a cihly. ( Firma Moguntia působila v prostorách 
bývalého letiště v Líních – pozn. redakce ).To 
bylo mezi světovými válkami a protože šachta 
potřebovala horníky, přešel tam v roce 1941, 
kde pracoval až do důchodu v roce 1952.Ma-
minka naopak pocházela ze sousedních Líní.
Bratr Jan Liebl musel narukovat jako 18.- letý  
do německé armády,kde sloužil u ponorek, 
dnes žije v sousedním Bavorsku v městě Tirs-
chenreuthu.

Po válce jsem chodila do zdejší školy a ne-
uměla jsem moc česky. Tehdy se mi ujal pan 
učitel Kluna, na kterého ráda vzpomínám. Do 
půl roku jsem uměla obstojně česky a po třech 
letech už nikdo nepoznal, že jsem neznala češ-
tinu. V té době přišli k nám do Červeného Újez-
da sedláci ze Skvrňan, kteří založili JZD, fun-
govala zde traktorová stanice, kterou původně 
založil pan Král.Byla tam slévárna i kovárna.
Stála za dnešní hasičskou klubovnou, směrem 

polní cestou na Líně. Po létech se tato trak-
torová stanice přestěhovala do Úherec, pak 
tam byla drůbežárna a nakonec i ta se zrušila.
Ráda vzpomínám na svá mladá léta. V elek-
trárně jsem pracovala v laboratoři a po spo-
jení šachty s elektrárnou jsem přešla do ústřed-
ní laboratoře pod ZUD. Později jsem pracovala 
jako školnice na zdejším Ústavě sociální péče 
pro mládež a odtud jsem odešla do důchodu.
Nejvíce vzpomínám na začátky hasičů u nás 
v Újezdě. To byla bezvadná parta, postavili 
jsme obchod, hospodu, hasičskou zbrojnici, 
letní kino atd. Jenom kolik chodilo lidí na fil-
my, často jich přišlo i přes 600. Prodávaly se 
topinky za 0,50.- Kč a nestačilo ani 25 vek za 
večer.Velkým tahounem všech akcí byl Rudla 
Froschauer. Pořádali se zajímavé zájezdy, do-
konce se jelo mj. na týden do Vysokých Tater, 
kde se užilo mnoho srandy a nejenom tam.
V Červeném Újezdě máme dokonce jeden pa-
mátný dům , který je na seznamu chráněných 
venkovských budov. V minulosti tam žili rodiče 
Františka Herejka.“

Paní Anně Matějů přejeme mnoho spo-
kojených let, radost z dětí a vnoučat a všem 
obyvatelům Červeného Újezda,aby se nadále 
společně radovali při různých akcích, které při-
pravují převážně místní hasiči.
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GLOSA
Téměř každý den používám vlakového spojení ze Stoda do Zbůchu. 

Vystupuji a nastupuji na zdejší zastávce a neustále si pro sebe říkám, ZA-
SLOUŽÍ SI TATO OBEC TAKOVOU ZASTÁVKU ČD ? 

Z literatury faktů vím, že např. Tomáš Baťa,ve své době, když chtěl 
zjistit, při jeho častých obchůzkách po jednotlivých prodejnách s obuví, 
jaké vlastně tam má pracovníky, první jeho cesta vždy vedla do míst, 
kam  císař pán chodil pěšky. Zbytečně se neříká,“ že podle toalet“ po-
znáš kulturu národa.

Ti ze Zbůchu, kteří často používají dopravu vlakem, ví o čem mlu-
vím a nepřímo se též stydí za tyto prostory, které pořád patří Českým 
drahám. Přitom ředitelství drah ví o tomto stavu, před časem tyto pro-

story zajistilo petlicí a kvalitním zámkem a přesto v bývalé čekárně je ne-
ustále nepořádek, rozbitá okna. Dokonce v poslední době bytové pro-
story daly do pronájmu. Ano, mají pravdu i Ti, kteří tvrdí, že na tomto 
stavu mají podíl samotné dráhy, když před několika léty zrušily na naší 
zastávce prodej jízdenek.

Důkazem opaku může být budova bývalého kulturního domu, kde 
v současné době úspěšně funguje ubytovna se správcem. Aby osud této 
vlakové zastávky neskončil žalostně, uvažuje radnice, že nechá zbu-
dovat v těchto prostorech kamery, aby se zjistilo, kdo je častým ná-
vštěvníkem této zastávky i mimo odjezdů a příjezdů jednotlivých spojů.
Abych navázal na myšlenku z úvodu článku, zda si tato obec zaslouží ta-
kovou zastávku, odpovídám NE !

Ve funkci obecního kronikáře není jenom zapisovat údaje o událostech, 
které v současné době obec prožívá, ale též vyslechnout občany – pa-
mětníky a i ty, kteří svojí profesí, činností jsou výjimeční. A tak vím, že 
v naší obci žijí jednotlivci, kteří např. pracují pro úspěšnou firmu, kte-
rá posílá své výrobky do celého světa, pro firmu, která vyrábí kloubové 
jeřáby, které máte možnost vidět např. na fotbalových stadionech za 
brankami při televizních přenosech či dokonce tyto světelné jeřáby, kte-
ré byly oceněny filmovými Oscary. Žijí mezi námi i tací, kteří vyrábí re-
pliky starých aut, zdravotní sestry,které úspěšně přivádí děti na svět, zá-
stupce člena Bavorsko – českého centra v Schönsee, vedoucí oddělení 
Okresní správy sociálního zabezpečení a tak bych mohl pokračovat dále. 
Ano, ti všichni žijí ve Zbůchu .Slušní lidé většinou na sebe hloupě ne-
upozorňují a naopak darebáci, hlupáci mají často potřebu se prezentovat 
takovým způsobem, jako je právě výše zmíněná železniční zastávka.
Dovolte mi článek ukončit citací římského dramatika Plautuse (asi 251 
př.n.l. – asi 184 př.n.l.) : „Victi Vicimus – Poraženi zvítězíme“/ „ Není 
třeba klesat na mysli, z prohry může vzejít příště výhra“.

 R.Hrdlička

Z černé kroniky obce …
Ve středu 19. března 2008 v odpoledních hodinách došlo k vý-

buchu plynu v Sokolské ulici u rodinného domu č.p. 242. K výbuchu 
plynu došlo z důvodu poškození středotlakého plynovodu při budování 
kanalizační přípojky podzemním protlakem pod komunikací. Naštěstí při 
této mimořádné události nedošlo k úmrtí či zranění osob. Vzniklý požár 

likvidovali naši dobrovolní hasiči, profesionální hasiči z Nýřan a Plzně a 
také dobrovolní hasiči z obce Líně a Tlučná. Z důvodu havárie byl vy-
pnut plyn v celé obci a poškozený plynovod se opravoval do pozdních 
večerních hodin. V noci pak plynárny obnovily dodávku plynu do ústavu 
sociální péče a do firem na území obce. Druhý a následný den pak byla 
postupně obnovována dodávka plynu do rodinných domů.

V neděli 11. května 2008 kolem poledne likvidovali naši dobrovolní 
hasiči ve spolupráci s profesionálními hasiči z Nýřan a drážními hasiči 
požár dřevěné boudy u budovy vlakového nádraží.

Ve čtvrtek 15.května 2008 byla vykradena nemovitost v ulici 5. 
května neznámým pachatelem. Případ šetřila přivolaná Policie ČR.

V neděli 1. června 2008 po druhé hodině ranní přišel mladík s dív-
kou k telefonní budce před obecním úřadem se záměrem vybrat ná-
silím peníze z telefonního automatu. Po třech minutách ale odešli s ne-
pořízenou a na místo činu se opět vrátili po půl třetí. Zatímco mladík se 

snažil dostat do kasy s mincemi, dívka v bílé mikině hlídala okolí. Před 
třetí hodinou pak odešli s uloupenými penězi.

Ve středu 4. června 2008 zjistil majitel chaty v chatové oblasti u spor-
tovního areálu TJ Baník Zbůch, že mu v chatě přebývá bezdomovec. Po 
vzájemné domluvě majitele chaty s nevítaným hostem chatu opustil.

V pátek 6. června 2008 vykradli po druhé hodině ranní neznámí 
pachatelé  DROKO na náměstí obce. Zloději přijeli bílou dodávkou a způ-
sobili majiteli obchodu škodu za 150.000 korun.

Z úterý na středu 18. června 2008 byla vykradena jídelna  v Plzeň-
ské ulici a neznámý zloděj způsobil majitelce škodu za 40.000 korun.

V úterý 24. června 2008 měli naši dobrovolní hasiči napilno. Pár 
minut po půlnoci vyjížděli k požáru nábytku, který byl uskladněn v garáži 
budovy vlakového nádraží. Sotva se vrátili po úspěšném zásahu do svých 
domovů, rozezněla se kolem půl čtvrté ranní opět siréna. Tentokrát vy-
jížděli naši dobrovolní hasiči k požáru v lesíku u Týneckého odvalu za obcí 
Zbůch, který zlikvidovali ve spolupráci s profesionálními Hasiči z Nýřan. 
Podle sdělení požárních specialistů, byly oba požáry založeny úmyslně.

Jiří Hájek, starosta
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NAŠI JUBILANTI
 DUBEN KVĚTEN ČERVEN
 Marie Baxová František Těžký Karel Swoboda
 Marie Steinbachová Bedřiška Štaifová Václav Krejčík
 Ph.Mr. Olga Holubová Helena Birnbaumová Vojtěch Hubner
 Antonín Böhm Eduard Janka Miroslav Moulis
 František Wohlgemuth Rudolf Froschauer Alžběta Švajková
  Věra Betincová   Květoslava Kufnerová
               Vlasta Seerová
               Milada Schleisová

 ČERVENEC SRPEN ZÁŘÍ
 Werner Seer Milena Heroutová Jiří Síkora
 Hana Kopecká Anna Míková Marie Kučová
 Marie Bezděková Božena Leváková Jarmila Eismannová          
 Růžena Benešová  Marta Herejková       
 Josef Kůst
 Jiřina Stránská

V pátek 13 června 2008 po dvacáté hodině došlo ke střetu osob-
ního vozidla s motocyklem na křižovatce u restaurace „ Na Vršku“. Při 
této tragické dopravní nehodě vyhasl život mladého motorkáře za Sto-
da a na jeho památku postavili kamarádi na místě nehody motorkářský 
pomníček.

Můj život s jadernou energií a ionizačnim zářením

pokraèování na str. 8

V roce 1967 po ukončení základní školy ve 
Zbůchu, jsem se začal učit strojním zámečníkem 
v plzeňské ŠKODOVCE. Ve 3. ročníku učení 
nás rozdělili do provozů. Můj otec dělal ZVJE 
/Závod výstavba jaderných elektráren/ a pro-
to jsem se dostal do tohoto závodu. V té době 
byla ve výstavbě naše 1. jaderná elektrárna A 1 
v Jaslovských Bohunicích na Slovensku. Úspěš-
ně jsem se 30.6.1970 vyučil. A již 8.8. jsem 
odjel na svoji první montážní cestu na A1, kde 
jsem pracoval pod nádobou reaktoru a na za-
vážecím stroji ( stroj pro zavážení jaderného pa-
liva do reaktoru ).  Měl jsem rád kopanou a pro-
to jsem se po měsíci vrátil domů.

Pracoval jsem stále ZVJE na dílech pro ja-
derné elektrárny. Od roku 1976 jsem začal 
studovat večerní průmyslovou školu strojní. Od 
1.2.1979 jsem začal dělat mistra výroby v od-
dělení tlakové nádoby v Reaktorové hale (RH). 
Vyráběli jsme tlakové nádoby (TN) typu VVER 

440/213 a později VVER 
1000. Od roku 1981 jsem za-
čal jezdit s TN po jaderných 
elektrárnách ( JE ). Přivařovali 
jsme nástavce na 12 hrdel 
TN, tato práce se nedala dě-
lat v RH. TN by se nedala 
přepravit po železnici na JE. 
Byl jsem vedoucím montážní 
skupiny a pod mým vedením 
jsme provedli tyto akce: 1-3. 
blok JEDU, na Slovensku  
V2 - 1,2.blok,  pro Paks 3,4. 
blok a Nord 8. blok. Na těch-
to montážích jsem byl oslo-
ven, zda bych nešel dělat mi-
stra výstavby a montáže ja-
derného reaktoru na 3,4 blok 

JEDU a nebo V2 na Slovensku v Jaslovských 
Bohunicích. Jasně zvítězila JEDU je to pod-
statně blíže od Plzně.

Od 1.10. 1984 jsem pracoval až do spuštění 
3,4 bloku na JEDU jako mistr montáže. Pro-
váděli jsme montáž reaktoru, parogenerátorů, 
kompenzátoru objemu a dodávky naší firmy 
pro  jadernou elektrárnu. Poslední tedy 4. blok 
JEDU se spustil v roce 1987. Tam jsem do-
stal životní školu, jak spolupracovat s lidmi od 
jiných firem.

Po úspěšném spuštění JEDU jsem ve Vý-
zkumném ústavu v Řeži u Prahy jako  vedoucí 
akce provedl rekonstrukci školního reaktoru 
LVR 15. Práce spočívala ve výměně tlakové 
nádoby. Měnili jsme nádobu, kterou tam usa-
zovali pracovníci, ke kterým jsem se dostal 
jako učeň 3. ročníku učení. Dále jsme dělali re-
konstrukci čistících systémů a rekonstrukci zku-
šebních komor.

Na ČVUT Praha – Holešovice byla zahájena 
montáž školního reaktoru a byl jsem přeřazen 
do Prahy. Od 2. 1. 1989 jsem byl vedoucím 
akce montáž školního reaktoru Vrabec 1 na 
ČVÚT  Praha. To byla asi zatím moje nejlepší 
práce, kterou jsem dělal, co se týče pracovního 
prostředí. Hlavní montáž  prováděla naše firma, 
ostatní firmy se musely řídit podle nás. Bylo to 
náročné na koordinaci montážních prací.

Po 4. měsících jsem byl přeřazen na jadernou 
elektrárnu Temelín , kde se začala montovat ja-
derná technologická část  reaktoru VVER 1000. 
Pracoval jsem jako vrchní mistr montáže fir-
my ŠKODA JS a.s. Ve špičce (rozestavěné dva 
výrobní bloky) jsem měl 5 mistrů a 150 mon-
tážních dělníků. Tato práce byla náročná na 
čas a na stresové situace. Hlavně na spolupráci 
a koordinaci s ostatními firmami. Situace se po 
revoluci nevyvíjela dobře, nebylo jasné zda za-
stavit, nezastavit montážní práce a hlavně lidé si 
vše spojovali s Černobylem i když se jedná o re-
aktor jiné konstrukce a typu. 

Po dokončení a spuštění jaderné elektrárny 
Temelín pracuji jako vedoucí výroby a mon-
táže střediska  Montážní servis JE – ŠKODA 
JS a.s. Naše středisko provádí revizní práce při 
plánovaných odstávkách  (každý blok 1 krát za 
rok) na JEDU 4 krát a JETE 2 krát za naší firmu 
ŠKODA JS a.s. Na každé z těchto JE pracuji tak 
6 měsíců v roce. Dle místa odstávky jsem uby-
tovaný v Třebíči nebo Týně nad Vltavou.

Pro vstup na jaderné elektrárny musím 
splňovat tyto podmínky:
-  doklad  o bezúhonnosti 

(výpis z trestního rejstříku)
-  psychologická způsobilost (test) dle výsledku  

na 1, 3, 5 let
-  věk nad 18 let 

ŽILI V NAŠÍ OBCI – EMIL CIPRA (1950) 
 „Češi mají nejlevnější proud ve střední Evropě“
„Cena elektřiny v zemi prudce roste, ale v přepočtu na koupěschopnost obyvatelstva je stále lacinější než před dva-
ceti lety“

Tyto titulky jsem použil z Plzeňského deníku, ze dne 10. května t.r., kde autor článku nejenom zveřejnil tabulku 
jednotlivých zemí v Evropě s jejich cenami za 100 kilowatthodin z období 2. pololetí 2007, ale i další informace, 
zabývající se cenou i spotřebou elektřiny. 

Důkazem toho, že v naší obci žili a stále žijí schopní lidé, je pan Emil Cipra, který dnes pracuje v důležité funkci 
přímo na Jaderných elektrárnách v Dukovanech i Temelíně. 

Více vám o sobě a své práci řekne on sám :
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pokraèování na str. 7

-  zdravotní prohlídka - u oprávněného lékaře 
pro vstup do kontrolovaného pásma JE - 1 
krát za rok

- všeobecná způsobilost – vstupní a periodic-
ké školení – závěrečný test opakované ško-
lení vedoucích pracovníků na JE -1 krát za  
rok - pro každou JE zvlášť - závěrečný test

-  školení do kontrolovaného pásma a práce 
na I.O. - 1 krát za rok pro každou JE zvlášť  
- závěrečný test

- zkouška SÚJB pro pracovníky s přímou od-
povědnosti za radiační bezpečnost na pra-
covišti  v KP (kontrolované pásmo)
- dle výsledků na 1, 3, 6, 8 let

Jaderná energie
Základní rozdíl mezi jadernými a klasickými 

tepelnými elektrárnami spočívá ve způsobu zís-
kání tepelné  energie. Zdrojem tepelné energie 
v jaderné elektrárně je aktivní zóna reaktoru, 
ve které jsou umístěny jednotlivé palivové člán-
ky obsahující jako palivo tablety z kysličníku 
uraničitého. Teplo uvolněné z aktivní zóny re-
aktoru je chladícím médiem  - vodou vyvedenou 
do parogenerátorů. Potrubí a zařízení , kterým 
chladivo protéká, se nazývá primární okruh. 

V odděleném, tzv. sekundárním okruhu pa-
rogenerátorů je produkována pára, která je 
vyvedena do turbogenerátoru generující elek-
trickou energii.

Použití uranu – 235 jako paliva je založeno 
na produkci tepla uvolňovaného v důsledku ště-
pení jeho atomových jader, která jsou složena 
z neutronů a protonů. Dělení uranových jader 
v důsledku jejich jaderné reakce s neutrony se 
nazývá štěpení. Při této reakci vznikají dvě nová 
jádra (štěpné fragmenty), 2 - 3 nové neutrony a 
gama záření. Uvolněné neutrony způsobují další 
štěpení uranových jader a vyvolávají řetězovou 
reakci. Znamená to, že při 33 % účinnosti pře-
měny uvolňovaného tepla na elektrickou energii 
lze rozštěpením 3 kg uranu – 235 získat ener-
gii, která postačí k celodennímu provozu jed-
noho bloku jaderné elektrárny Temelín o vý-
konu 1000 MWe. 

Z paliv použitelných pro udržení štěpné re-
akce v tepelných jaderných reaktorech se v pří-
rodě vyskytuje pouze izotop uranu – 235. Jeho 
zastoupení v přírodní směsi uranu je 0,711 %. 
Neutrony vznikající při štěpení jader uranu mají 
vysokou energii a pravděpodobnost, že způ-
sobí štěpení dalších jader na malá. To je jed-

ním z důvodů proč v samotném přírodním ura-
nu je samovolně  probíhající ustálená štěpná ře-
tězová reakce neuskutečnitelná. Abychom do-
sáhli vhodných podmínek, musíme pomocí (zpo-
malovačů neutronů) zpomalit štěpné neutrony 
na nízkou tzv. tepelnou energii (0,025 eV) a 
tím podstatně zvýšit pravděpodobnost štěpné 
reakce. Je - li jako moderátor použita obyčejná 
( lehká ) voda, je nutno přírodní uran obohatit 
izotopem uranu 235 u JE Temelín palivových 
vsázek jde o obohacení na 2 – 3,3  %.  

Základní princip výroby 
elektřiny v jaderné elektrárně

Jaderná elektrárna Temelín je vybavena 
dvěma výrobními bloky s reaktory typu VVER 
1000. Tento název znamená, že tlakovodní ja-
derný reaktor je vodou chlazený i vodou mo-
derovaný a jeden blok má elektrický výkon 1000 
MV. V jaderných energetických blocích se po-
stupně mění jaderná energie na tepelnou, tepel-
ná energie na energii pohybovou ( kinetickou ) 
a pohybová energie na energii elektrickou. Ja-
derná energie se uvolňuje v aktivní zóně reaktoru 
při řízené jaderné reakci.

Emil Cipra,Rudolf Hrdlička

Písnička v POHÁDCE
Celý školní rok 2007/08 nás při různých příležitostech provázely dět-

ské nebo lidové písničky v projektu „Pějme píseň dokola“.

Zpívejme si zpívejme
V měsíci září, hned na začátku školního roku nás rozezpíval a roz-

tancoval na svém koncertě v Nýřanech zpěvák Pavel Novák, který už 
dlouhá léta připravuje pro nejmenší děti tematická výchovná vystoupení. 
(Řemesla, Slušné chování, Jak jsem přišel na svět, Sport a hry…)

Také i my s našimi malými předškoláčky vyrážíme pravidelně za kul-
turou.

Šla Nanynka do zelí
Podzim v POHÁDCE obohatila píseň o Nanynce, která měla tram-

poty s Pepíčkem. 
Paní Ciprová z výtvarného ateliéru „Pomněnka“ z Nýřan přijela dětem 

i rodičům ukázat, jak se dá zpracovat sušené kukuřičné šustí a vyrobila 
z něho panenku „Nanynku“.

Děti pak vyrobily ze šustí košíčky, které naplnily „zelím“. Jako náhražka 
zelí nám posloužila růžičková kapusta, kterou děti samy vypěstovaly v pěs-
titelském koutku na zahradě MŠ.

Pásli ovce Valaši
Ještě před Vánocemi navštívili naši předškoláci výše zmíněný výtvarný 

atelier v Nýřanech, kde jim opět paní Ciprová názorně předvedla jak se 
zpracovává ovčí rouno.

Na Vánoce jsme  si zahráli na VALACHY. Nechyběly ovčí kožíšky 
ani pravé valašky. 

Kluci byli VALAŠI jako řemen. Spolu s malými dětmi jsme si zahráli hru 
„Pásla ovečky“, na píseň „Dů Valaši dů“ valašským krokem nastoupili kluci 
i s děvčaty. Následné koledování jsme zahájili koledou „Pásli ovce Valaši“ 
a Ježíška v jesličkách jsme postupně obdarovali mlíčkem, botičkami, be-
ránkem i zpěvem. Rodiče nám s koledováním vydatně pomáhali.

Ve třídách si pak každý ozdobil perníkovou ovečku sladkou polevou. Ně-
kdo jí hned snědl, někdo si ji odnesl domů jako ozdobu na stromeček.

Postavil jsem sněhuláka
Letošní zima k nám nebyla vůbec přívětivá. Občas nás potěšila ranní 

bílá pokrývka nebo sem tam poletující vločky. Pořádná sněhová nadílka 
nikde. I naše „hory“ – Capartice  u Domažlic kam vyrážíme za sněhem 
byly holé. Výlet za sněhem se nekonal , sněhuláka nebylo z čeho po-
stavit. Nezbylo nám nic jiného než si zazpívat s papírovými sněhuláky ve 
třídách. Ti jsou aspoň trvanlivější.

Pějme píseň dokola
Také dětský karneval se nesl v duchu písniček. Rodiče s dětmi připravili 

masky na námět dětských písní. 
Při společné hře „Pějme píseň dokola“ zpěvem  každý svou masku 

ostatním představil: 
- dědeček (Adámek) písní „Pec nám spadla“
- Nanynka s Pepíčkem (Kamilka s Pavlínkou) písní „Šla Nanynka do 

zelí“
-  beruška (Klárka) písní „Sluníčko, sluníčko“
- včelička (Markétka) písní o čmeláčkovi
-  kočička (Hanička) písní „Kočka leze dírou“
- zahradník (Matěj) písní „Šel zahradník“
-  hajný (Honzík) písní „Já do lesa nepojedu“
-  zajíček (Milda) písní „Zajíček v své jamce“
- čarodejnice (Kačenka) písní „Saxáno“
-  muchomůrka (Martinka) písní „Když jsem šel z hub“
Děti i rodiče tancovali, zpívali a dováděli. 
Učitelky s dětmi vystoupily s písní „Já jsem muzikant“ a pomocí di-

alogu v písni předvedly, jak se hraje na hudební nástroje - basu, housle, 
kytaru, flétnu, činelky a piáno.

Na závěr dostal každý malou trumpetku, aby mohl i cestou domů mu-
zicírovat.

Při této příležitosti se sluší poděkovat panu řediteli ZŠ Königovi, že nám 
umožnil se sejít ve školní jídelně.

Běžel tudy zajíček
Velikonoční počasí nás opět převezlo. Velikonoce nám připravily bí-

lou peřinu. Tak se velikonoční nadílka odehrála ne na zahradě, jak bylo 
plánováno, ale ve třídách.

Mateřská škola – Pohádka připravuje často pro své dětičky výlety do Plzně na různé akce

Mateřská škola POHÁDKA Zbůch

PDF created with pdfFactory Pro trial version www.pdffactory.com



�9

Náš zakrslý králíček, kterého ve 
školce chováme a děti jej mají mož-
nost pozorovat a starat se o něj, 
hravě zvládl roli velikonočního za-
jíčka. Dětem přinesl čokoládová va-
jíčka s překvapením. Děti si pak za-
koledovaly a potěšily ses ním. Z vr-
bových proutků jsme si upletli po-
mlázku a kluci postupně „pomladili“ 
děvčata na jejich vlastní přání. Zá-
jem o „pomlazení“ byl i ze strany 
učitelek. Čemuž hoši rádi vyhověli. 

S písničkou „Běžel tudy zajíček“ 
jsme si zatancovali. Bylo veselo a vů-
bec nevadilo, že za okny sněží.

Tancovala žížala
Jako každý rok na začátku jara jsme se opět sešli k drobným úpravám 

na školní zahradě. Děti i rodiče se s veselou pustili do práce. Uklidili jsme 
altány s hračkami, vynesli a rozestavěli zahradní nábytek, pustili jsme se  i 
do úprav pěstitelského koutku, překátrovali zem a zplanýrovali část před-
zahrádky, vyseli jsme nový trávník. I když se nás nesešlo mnoho, práce 
nám šla od ruky. Na závěr jsme si opekli buřtíky. I tentokrát nám bylo do 
zpěvu a všem našim pomocníkům jak malým, tak i velkým děkujeme.

Teď už může být jen hezky, ať si zahrady před prázdninami užijeme.

Spi děťátko, spi
Ke „Dni matek“ připravily učitelky spolu s dětmi vystoupení ve tří-

dách. 
Maminkám i babičkám popřály děti písničkami a básničkami. Každý 

si pro svoji maminku vyrobil malý dáreček. A věřte, že nikomu z dětí při 
vystoupení nechyběl pověstný „X factor“. 

U nás vyhrávají všichni !!!
Stalo se již dobrou tradicí, že děti chodí potěšit i naše seniory. Paní 

učitelka Hájková připravila při této příležitosti vystoupení pro babičky 
v DPS.

Já s písničkou jdu…
Ani jsme se nenadáli a je tu náš svátek = svátek všech dětí MDD. Ten-

tokrát si nás počasí vychutnalo - sluníčko, teplíčko, na nebi ani mráček. 
Vesele jsme vyrazili za písničkou. 

Na procházce mezi poli a lesem jsme si s chutí zanotovali. Ale nej-
dříve jsme tu správnou písničku museli poznat podle obrázku, melodie či 
rytmu. Na louce jsme poznávali a zpívali - mladší děti písničku „Skákal 
pes“, starší děti píseň „Travička zelená“ a rodiče, aby jim to nebylo líto 
píseň  „Na tý louce zelený“.

U lesa zahrála paní učitelka melodii  písně „Já do lesa nepojedu“ na 
zvonkohru. Děti opět poznávaly a zpívaly.

Pod dubem, kde seděla liška dětem paní učitelka zahrála píseň „Sedí 
liška pod dubem“ na flétnu, děti se přidaly hrou na bubínek. Mladší děti 
zde hádaly písničku „Běží liška…“.

U vody  poznávaly děti dle obrázku a rytmu ozvučných dřívek píseň 
„Holka modrooká“.

Na kraji lesa u mraveniště se nám polámal mraveneček. Děti podle le-
polera s obrázky přeříkaly celou říkanku, menší děti za pomoci maminky. 
Mravenečky si prohlédly  přímo v akci v mraveništi lupou.

Odtud všichni pelášili zpět na zahradu MŠ. Tady  děti čekalo pře-
kvapení. 

Paní učitelka měla pro každého připravené razítka zvířátek, ale také 
jen za písničku o tom kterém zvířátku.

Na závěr jsme poseděli u ohně s dobrým buřtíkem.

Sláva nazdar výletu…
Ve čtvrtek 12.6. jsme s předškoláky vyrazili na kolech na letiště Líně. 

Museli jsme ještě využít jednu z posledních příležitostí než se nám vr-
tulníky odstěhují. 

Pan František Lukeš už nám jel naproti a doprovodil nás na místo. Peč-
livě se o nás staral a vše dětem ukazoval a vysvětloval.

Vzhledem k tomu, že se připravovala akce „Bahna“ měli jsme mož-
nost vidět zajímavou vojenskou techniku. Kluci nemohli odtrhnout oči 
od bojových strojů  které se zvedly k nebi a předvedly ukázkový průlet 
ve formaci.

Do velkého vrtulníku jsme směli nasednout a vyslechnout výklad pi-
lota. Jak jsme se divili že se do něj také vejde nám známý gazík. Při od-
letu nám pilot zamával vrtulí a udělal pěkný průvan. Všichni jsme si dr-
želi čepice.

Navštívili jsme také řídící věž. Na monitoru blikala světýlka – postupně 
přistávajících letadel na letišti v Praze. To jsme se divili co je možné za-
znamenat na takovou dálku. Na obrazovce jsme viděli i naše letiště a le-
tiště Karlovy Vary.

Pak už byl čas k obědu. Zasedli jsme a pochutnali si na skoro vojenském 
guláši (gulášové polévce a bramboráku).

Ještě jsme stačili nakouknout do hangáru, kde stál připravený červený 
záchranářský vrtulník, který nám často létá nad hlavami. Ve vzduchu vy-
padá jako hračka, ale na zemi je to pěkný obr, pozorovali jsme jak cis-
terny zajíždějí ke strojům a tankují.

Panu Lukešovi děkujeme za moc pěkný den mezi vrtulníky. Musíme 
přiznat, že nám tady budou chybět.

Po tak pěkném výletě nám bylo všem opět do zpěvu.

Motto našeho projektu jsme naplnili do puntíku.
Zpívejme si, zpívejme a mějme se rádi…
Kdo si zpívá, krásu vidí, 
nikomu nic nezávidí,
proto všichni písničkou
zaplavme zem celičkou.

Přejeme všem krásné léto.
Bacíková Naděžda, ředitelka MŠ
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Střípky  z posledních školních měsíců
Dne 14.3. 2008 se žáci ZŠ Zbůch zúčastnili 

recitační soutěže, která se konala v Lidové ško-
le umění v Nýřanech. Soutěž probíhala ve dvou 
kategoriích, naši žáci zastupovali kategorii mlad-
ších žáků. Byli to Miloslav  Diviš z 5. třídy, Zde-
něk Katera ze 4. třídy a Ondřej Bauer s Petrem 
Krieglsteinem ze třídy 3., jako doprovod si vza-
li  paní učitelku Irenou Svobodovou. Školu re-
prezentovali dobře a získali cenné zkušenosti do 
dalších ročníků této soutěže.

V měsíci dubnu, jak je všem jistě známo, pro-
bíhá Den Země. Naše škola si pro tento den při-
pravila pro děti program s ekologickými tématy. 
Děti se učily, jak se chovat v přírodě, jak přírodě 
pomáhat, učily se také třídit odpad a ukázaly si, 
že i z odpadového materiálu se dá ledacos pěk-
ného vyrobit. Nakonec si děti zazpívaly písničku 
Smeťáci  a Den Země mohl skončit.

V neděli 27.4. 2008 se vydala třetí třída na 
cyklistický výlet, který vyvrcholil opékáním vuř-
tů a soutěžemi v přírodě. Všem zúčastněným 
se výlet líbil a shodli se na tom, že si jej ně-
kdy zopakují.

Koncem dubna je zvýšený výskyt pohybu ča-
rodějnic. Nebylo tomu jinak ani na naší škole ve 
Zbůchu, čarodějnicemi se to tu jen hemžilo a celý 
den se plnily samé čarodějnické úkoly. To se sa-
mozřejmě líbilo všem, jak malým, tak i  velkým. 
Za rok na dalším setkání těchto nepříliš krásných 
stvoření se těšíme nashledanou.

Dne 10.5. 2008 se konal v Nýřanech Běh 
Nýřanské stávky. ZŠ Zbůch reprezentovaly dvě 
dívčí štafety a několik jednotlivců. Štafeta dívek 
ze sedmé třídy dokonce vybojovala 3. místo 
a tím ukázala, že i ve Zbůchu se dobře a rych-
le běhá.

Den dětí – 2.6. 2008 – druhá, třetí a čtvrtá 
třída vyrazila na stopovačku do lesů nad Čer-
veným Újezdem. Děti se rozdělily na dvě sku-
piny a navzájem si poschovávaly různé úkoly. Při 
hledání a plnění úkolů děti předvedly svoji bys-

trost a vtip. Na závěr příjemné procházky ještě 
hledaly poklad a pak už se jen mlsalo!

Třetí třída  je třídou živější a tak jim neuškodí 
procházka lesem, trávou i vřesem. Pozvala si 
odborníka na věci lesnické, pana hajného Ša-
fra z Plzeňských lesů, a jala se prozkoumávat 
les v okolí Zbůchu. Nejenom, že se dozvěděla 
spoustu zajímavých informací o lese, ale ještě si 
zahrála pěkné hry a opekla si vuřty.

Ondřej Bauer napsal: „ Procházka se mi lí-
bila, dozvěděl jsem se zajímavé věci o lese, na-
učil se poznávat druhy stromů a také jsem po-
prvé viděl červivou houbu, má takové dírky, kde 
lezou červi.“

Dne 11.6.2008 jely děti ze druhé a třetí tří-
dy na školní výlet na  vodní hrad Švihov. Shléd-
ly divadelní představení na ekologické téma, vy-
točily si z hlíny svícen nebo talířek na hrnčířském 
kruhu a prohlédly si hrad. Nakoupily suvenýry 
a mlsání a hurá domů! Příště pojedeme zase 
o kousek dál.

Aby nám nebylo o prázdninách smutno, vy-
robili jsme si veselá trička. A podívejte, jak se 
nám povedla a jak nám to v nich sluší.
 

Mgr. Irena Svobodová
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Výlet do Prahy
Dne 24.4.2008 jsme jeli do Prahy. Prošli jsme Královskou cestu 

– chrám sv.Víta, viděli jsme výměnu stráží, prohlédli jsme si Zlatou ulič-
ku a pak jsme se šli podívat na basiliku sv.Jiří. Na Karlově  mostě  už 
byla spousta lidí, tak jsme udělali hada, abychom se nepoztráceli a celý 
most prošli. Došli jsme ke Staroměstské radnici a mohli sledovat apo-
štoly. Velká přestávka byla na Václavském náměstí, kde jsme posvačili 
na schodech pod sv.Václavem. Autobus nás převezl  na Petřínskou roz-
hlednu – místo zamilovaných. Tam jsme prošli bludiště a to bylo oprav-
du senzační. Nakonec jsme došli k autobusu, ten nás dovezl do „me-
káče“ a každý z nás dostal Happy meal. Pak už nás čekala cesta domů. 
V 18.50 jsme dorazili do Zbůchu.

Vážně se mi to moc líbilo a chtěla bych tam jet znova, protože jsme 
si to užili a hodně se nasmáli.

Napsala Kamila Michnerová – 4.třída

Praha
Dne 24.4.2008 jsme jeli na výlet do Prahy. Prošli jsme Královskou 

cestu. Mě nejvíce zaujala Zlatá ulička, hlavně zbrojovna, tam jsem si vy-
fotil brnění a zbraně.

Potom jsme šli na Karlův most, který se zrovna opravuje. Moc se mi 
taky líbilo na Petříně, hlavně v bludišti a u zrcadel.To bylo super! Hrozně 
jsme se nasmáli, protože v každém zrcadle to bylo legrační. V jednom jsem 
byl hubený, v dalším tlustý, s krátkýma nohama a v dalším hrozně malý. 
No prostě legrace!  Nakonec jsme šli k autobusu, nasedli a jeli a cestou 
se zastavili u MaC Donaldu a každý jsme dostali Happy meal.

Celý den byl super!
Napsal  Martin Straka – 4.třída

Petřín
Dne 24.4.2008 jsem jeli do Prahy. Mě nejvíce zaujal Petřín. Šli jsme 

nádhernou zahradou plnou kvetoucích stromů a keřů kolem hvězdárny, 
kde jsme se vyfotili, až k rozhledně. Panečku, ta je ale vysoká! Tak jsme 
se vydali nahoru. Když jsme došli do 1.patra, tak někteří už dál nešli, tak 
tady počkali s paní zástupkyní. My ostatní chtěli jít až nahoru, tak jsme 
zdolávali další schody s paní učitelkou Polívkovou. Dan Čiha si tak v po-
lovině cesty vzpomněl, že se mu dělá špatně. Ale to měl smůlu, dolů se 
tímhle schodištěm jít nedá! A tak statečně vyšel až nahoru a zvládl i cestu 
nazpátek. Potom jsme byli také v zrcadlovém bludišti, ty jo, tam to bylo 
hustý! Takhle jsme šli a najednou  bum do zrcadla a pak do dalšího.

Pak jsme vešli do místnosti, kde byla zkreslující zrcadla a tam jsme se 
něco nařehtali, jak nás zrcadla  pozměňovala.

Na zpáteční cestě jsme se zastavili  v MC Donaldu a paní učitelka nám 
všem koupila Happy meal, to byla dobrota!

Moc se mi to líbilo a chtěla bych to zopakovat.
Napsala Kristýna Prokopcová – 4.třída

Školní výlet
Dne 24. 4.2008 jsme jeli do Prahy. Naše prohlídka začala chrámem 

sv.Víta, kde paní průvodkyně vyškemrala, že se můžeme podívat do kryp-
ty, tam se normálně už nesmí.

Navštívili jsme baziliku sv.Jiří, Zlatou uličku, kde jsme šli do zbrojovny. 
Tam bylo hodně starých věcí např.šaty, brnění ale i zbraně, které po-
užívali husité. Pak jsme měli štěstí, že se zrovna střídaly stráže, sice nás 
tlačili lidi ze všech stran, ale střídání jsme viděli hned z první ruky. Po-
kračovali jsme přes Karlův most, kde jsme si sáhli na zlatého psa a něco 
si přáli.Viděli jsme sídlo Sněmovny a Senátu. Pak jsme došli až ke Sta-
roměstské radnici a ve 12 hodin jsme sledovali apoštoly a pak jsme je 
viděli za hodinu ještě jednou, ale zevnitř radnice.

Na Václavském náměstí jsme se vyfotili u sv.Václava a došli k našemu 
autobusu, který nás převezl na Petřín. Petřínská rozhledna má 299 scho-
dů a někteří z nás je pokořili. Kdo chtěl, šel jen do půlky, kdo sin trou-
fal, šel až nahoru. Taky dost legrační to bylo mezi zrcadly. Jednou jsem 
do jednoho zrcadla napálila a před ostatními zrcadly jsme se docela na-
smáli.Byli jsme hubení, tlustí, malí ale i velcí. No prostě zábava.

Závěr cesty patřil návštěvě MC Donaldu, kde nám paní učitelka kou-
pila 19 Happy mealů pro každého jeden.

Bylo to moc super a chtěla bych, abychom tam jeli znova.
Napsala Veronika Chvostová – 4.třída 

Výlet do Prahy
Vstával jsem v 6 hodin, protože autobus odjížděl v 7 hodin. Jeli jsme 

autobusem, kterým jezdí plzeňští hokejisté (takže byl luxusní). Seděl jsem 
vedle Honzy a batoh jsem měl  na sedadle za sebou. Místa jsme měli dost, 
v celém autobuse jela jen naše třída a paní učitelky. Jakmile jsme přijeli 
do Prahy, šli jsme na 2.nádvoří Hradu a čekali na paní průvodkyni. S pa-
ní průvodkyní jsme pak kopírovali celou Královskou cestu a dozvěděli se 
spoustu zajímavostí a mnoho toho viděli např. chrám sv.Víta, Zlatou ulič-
ku, baziliku sv.Jiří, Daliborku, šli jsme Nerudovou ulicí až ke Staroměstské 
radnici a viděli jsme Orloj. Tady si asi polovina třídy koupila skákacího 
pavouka. U hlavního nádraží na nás měl  čekat  autobus, ale jenomže 
tam ještě nebyl, tak jsme něco snědli a ti, co měli pavouky, tak si s nimi 
hráli. Autobus nás pak převezl  ke strahovskému stadionu a my odtud šli 
na Petřín na rozhlednu, do bludiště a do zrcadlového sálu.

Cestou zpátky jsme se zastavili v „mekáči“ a paní učitelka nám kaž-
dému koupila Happy meal. 

Byl to super den.
Napsal Aleš Března – 4.třída

Školní výlet
Ve čtvrtek 24.4.2008 v 7 hod. jsme jeli na výlet do Prahy s paní uči-

telkou Polívkovou a Hájkovou. Po příjezdu do Prahy jsme se na Praž-
ském hradě na 2.nádvoří sešli s paní průvodkyní, která nás po celou 
dobu provázela a říkala nám něco o památkách v Praze.

Jako první jsme navštívili chrám sv.Víta, kde jsou pohřbeni významní 
čeští panovníci. Poté jsme se vydali do baziliky sv.Jiří. Jako další jsme 
navštívili  Zlatou uličku. Pak jsme se vydali podívat na Staroměstskou 
radnici, kde je Orloj a v podzemí zbytky vězení. Odtud jsme pokračovali 
na Václavské náměstí, kde je socha sv.Václava, nastoupili jsme do au-
tobusu, který nás odvezl na Petřín. Na Petříně jsme šli na rozhlednu, kte-
rá vypadá jako Eiffelova věž v Paříži a do zrcadlového bludiště. A tady 
končil náš výlet a jeli jsme domů. Cestou jsme se ještě zastavili na Rud-
né v MC Donaldu, kde jsme se najedli a domů jsme přijeli kolem 19 ho-
diny. Výlet se mi moc líbil a měli jsme i pěkné počasí.

Napsal David Foud – 4.třída

Výlet do Prahy
Už ve třetí třídě jsme plánovali, až ve 4.třídě budeme mít ve vlastivědě 

Prahu, tak pojedeme na výlet do Prahy. A tak se tedy stalo. A ve čtvr-
tek 24.4.2008 jsme jeli do Prahy. Museli jsme jet už v 7 hodin ráno, 
cestovali jsme luxusním autobusem, který měl stolečky, držáky na lah-
ve a pustili nám i televizi.

Když jsme přijeli do Prahy, šli jsme na 2.nádvoří a čekali na paní prů-
vodkyni. Než přišla, tak jsme se fotili u fontány. Naše poznávání Prahy 
začalo  chrámem sv.Víta. Tam jsme šli nejdřív, protože paní průvodkyně 
to znala a věděla, že později tam budou obrovské fronty. V chrámu jsme 
se dostali  i do nepřístupné krypty, tam se už dnes nesmí. Pak jsme stih-
li střídání stráží a byli jsme v první řadě, tak jsme to všechno krásně vi-
děli. Navštívili  jsme baziliku sv.Jiří, Karlův most i Staroměstskou rad-
nici, kde jsme  viděli známé apoštoly. Na Václavském náměstí pod so-
chou sv.Václava jsme měli odpočinek a svačinu a odtud jsme šli k au-
tobusu, který nás odvezl na Petřín. Tady jsme procházeli krásným par-
kem, kde byl ohromný klid.

Když jsme došli pod rozhlednu, hned jsme se vydali nahoru. Dívali 
jsme se dalekohledem po širokém okolí. Pak jsem si na památku na roz-
hledně vyrobila minci  s Národním divadlem a když jsme měli rozchod, 
tak jsem si ještě koupila pět pohledů Prahy a Petřínské rozhledny.Moc 
srandovní to bylo v bludišti, kde byla normální zrcadla umístěná blízko 
sebe a tak nešlo vůbec poznat, kudy mám jít a pak jsme se nasmáli před 
zrcadly, kdy jsem měla krátký nohy a pak dlouhý, někde jsem byla tlus-
tá jinde hubená a byla to legrace. 

Na zpáteční cestě jsme jeli do MC Donaldu, kde nám paní učitelka kou-
pila každému z fondu Happy meal. Snědli jsme ho a jeli domů.

Byl to nejsuprovější výlet!
Napsala Anna Štenglová – 4.třída

Královská cesta a Petřín
Tak se jmenoval náš výlet, který jsme podnikli 24. 4.2008 s naší 

paní učitelkou Janou Polívkovou a s paní Hájkovou. Co všechno jsme 
tedy viděli: chrám sv. Víta, střídání stráží, baziliku sv. Jiří, Zlatou uličku, 
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pokraèování na str. 11

Tohoto projektu se zůčastnl celý 1. stupeň. 
Dnes jsme měli být všichni v zeleném.

Už po příchodu do třídy, jsem si všiml při-
praveného plakátu na naší tabuli s ochrán-
cem přírody. Na těle měl veliké (lidské) srdce 
- život, v němž stálo: Je jen jedna země, pro-
to začni u sebe! Před tímto dnem mě paní uči-
telka požádala jestli bych mohl nakreslit to-
hoto zálesáka. 

Pak jsem ještě měl nareslit to srdce na tvrdou 
čtvrtku, aby jsme měli materiál na Den Země. Po 

chvíli začala hodina. Postavili jsme se a paní uči-
telka nás přivítala. Dodala jen něco ke Dni Země 
a mohli jsme začít. Paní učitelka vzala plakát a 
všichni jsme směřovali ke koberečku. 

Posadili jsme se a mohli jsme diskutovat. 
Otázky zněli takto: Co můžeme cítit někde v 
přírodě? (paní učitelka jen dodala, že by jsme 
se měli cítit jako na rozkvetlé louce apod...) Nej-

častěji jsme odpovídali:
Můžeme cítit čerstvý vzduch, vůni lesa nebo 

dřeva. Další otázka zněla podobně: Co nej-
častěji slyšíte v přírodě? Odpovědi zněli takto: 
Nejčastěji slyšíme déšt, vodu a oheň. Po této 
hodině jsem se nasvačil něco si zařídil a zne-
nadání už tu byla další hodina. Byla moc za-
jímavá a moc se mi líbila.

Vzali jsme si svou oblíbenou fixu a postupně 
jsme chodili k tabuli a doplňovali pravidla pro 
ochranu  přírody. Já například vedle nakreslené-

ho zálesáka 
napsal pra-
vidlo pro ne-
znečišťování 
ovzduší.

O s t a t n í 
pak psali po-
dobné věci. 
Tato hodina 
samozřejmě 
utekla jako 
v o d a .  P o 
zvonění jsme 
se připravili 
na další lek-
ci - hodinu. 
Po přestávce 
jsme si sed-
l i  opět  n a 
kobereček, 

služba rozdala malé papírky kam jsme měli na-
psat myšlenku: ,,Co si všichni představují pod 
názvem Naše Země.“

Nejčastěji jsme psali, že pod tímto názvem si 
představujeme např.: vodu, život, oheň, svět, 
slunce, zvěř apod... Tyto lístky jsme pak při-
lepili na našeho zálesáka. Najednou zazvonilo. 
Malá přestávka  byla hned pryč a zazvonilo na 

čtvrtou hodinu. Po pozdravu služba rozdala pa-
píry na kterých byl kódovaný obrázek. Bohužel 
většina třídy však tuto myšlenku nemohla roz-
luštit, ale nakonec se to podařilo.

Pak každý dostal celkem 5 papírů. Tyto lis-
ty se zaměřili na recyklaci odpadu. Bylo to ve-
lice zábavné, protože jsme se dozvědeli, že když 
vydělíte svou výšku se svou váhou tak vám při-
bližně vyjde, jak na tom jsme např.: musíte více 
jíst, máte nadváhu atd... Tato pomůcka se na-
zývá Body Mass Index. Velice mě to překvapilo 
co se člověk v životě dozví. Mě například vyšlo, 
že musím více jíst. Vůbec jsem tomu nevěřil, ale 
paní učitelka řekla, že si přesný výsledek mů-
žeme ověřit na kalkulačce. Poslední část ho-
diny jsme měli list s Morseovou abecedou. Na 
konci hodiny, paní učitelka vybrala papíry všech 
žáků a sepnula je s listem PRŮKAZ OCHÁNCE 
PŘÍRODY. O přestávce na poslední hodinu pár 
žáků dokreslilo našeho zálesáka. Já zatím zalil 
kytky a hurá do poslední hodiny!!! Před tabulí 
jsme se postavili do zástupu (podle paní učitelky 
do štrůdlu) a šli do tělocvičny. Tam nás paní uči-
telky přivítali, něco dodali a mohli jsme to roz-
jet! Zazpívali jsme si předabovanou písničku Ma-
cha a Šebestové - My jsme velcí Smeťáci. Po-
tom jsme udělali kruh. Každá třída měla svou 
rostlinu. První třída měla sněženku, druhá pe-
trklíč, třetí pomněnku, čtvrťáci tulipán a my jsme 
měli vlčí mák. Dále následovala hra s novinami. 
Pak každá třída měla básničku a my páťáci jsme 
měli 3 pravidla pro ochránce přírody: chránit, 
pomáhat a naslouchat přírodě. Na konci osla-
vy  měly paní učitelky veliký proslov. Pak jsme 
se seřadili do zástupu a šli jsme do třídy. Poté, 
už jen následovala cesta domů.

Moc jsem si to užil a doufám, že si tento pro-
jekt znovu zopakujeme!!!

 Martin Tomášek, 5.třída    

Dne 22.4. jsme v ZŠ Zbůch oslavovali svátek Den Země

Karlův most, sídlo sněmovny a senátu, Staroměstskou radnici a Orloj, 
Václavské náměstí a na Petříně rozhlednu a bludiště. Tohle všechno jsme 
prošli za jeden jediný den a na tuhle úžasnou cestu nás vezl luxusní au-
tobus 1.třídy – tedy super!

Mně se moc a moc líbilo na Petříně. Vyrazili jsme na rozhlednu, vyšli 
jsme teprve půlku a mně už se rozklepaly nohy. Zde byla možnost vy-
robit si vlastní suvenýr z žetonu za 20 Kč s různým motivem. Pak jsme 
se rozhodli jít  nahoru, až co nejvýš to šlo. Tam jsme se rozhlíželi po 
okolí, no nádhera. Druhým schodištěm jsme sešli zase dolů a dali si krát-
ký rozchod a mohli jsme si leccos nakoupit. Bylo to tady asi nejlevnější, 
na Václaváku by jste koupili párek v rohlíku za 60 Kč, ale tady stál jen 
20 Kč. Dále jsme se šli podívat do bludiště. Bylo to super! Narazila jsem 
jen třikrát a když jsme pak vyšli ven, motala se mi hlava. Ale to nás če-
kalo ještě jedno pobavení – místnost plná zkreslujících zrcadel, kdy chví-
li jsem byla malá, tlustá, s dlouhýma nohama nebo hubená a pak zase 
akorát. Moc jsme se nasmáli.

Byl to super den!
Napsala Kristýna Kašová – 4.třída

Prohlídka Prahy
Ve čtvrtek 24. 4.2008 jsme jeli do Prahy projít si také Královskou 

cestu a navštívit Petřín. Ráno jsme se sešli v 7 hodin před školou. Při-
jel pro nás autobus, který vozí plzeňské hokejisty. Seděl jsem s Alešem 
Březnou a poslouchal MP3. Zastávka byla u MC Donaldu a paní učitelka 
nám slíbila, že při zpáteční cestě každému koupí Happy meal, ale nikdo 
nesmí kňučet, že ho bolí nohy. Cestou nám paní učitelka pustila film 
Marečku, podejte mi pero!

Zastavili jsme  u Pražského hradu a první cesta byla do chrámu sv.Ví-
ta. Mimochodem jsme cestou u brány viděli hradní stráž. V chrámu zatím 
nebylo moc lidí. Jsou tam obrovská okna krásně zdobené stěny a sloupy. 
V podzemí – v kryptě- jsou prý ukryty rakve. Nakonec jsme se o tom na 
vlastní oči přesvědčili, protože paní průvodkyně domluvila, že nás tam 
výjimečně pustili, i když se tam nesmí. Když jsme v této kryptě prošli 
různými chodbami, křižovatkami a zatáčkami, došli jsme do malé míst-
nosti, kde byla ukrutná zima, v zadní části výklenek a v něm sklo a za 
ním byly naskládány rakve se jmény našich známých králů. Odtud jsme 
šli do Zlaté uličky.Tam jsou děsně malé domky, takové se málokde vidí...
Do jednoho jsme vstoupili, vyšli po točitých schodech až pod střechu, 
kde byla obranná chodba se střílnami.

Pak mě hodně zaujala Staroměstská radnice, před kterou když jsme 
přišli, bylo akorát 12 hodin a začaly se otevírat okénka a v nich se ob-
jevovali apoštolové. Pak jsme šli na prohlídku radnice a viděli jsme i apo-
štoly zezadu.

Autobus nás převezl na Petřín a někteří vystoupili  až nahoru. Danovi 
Čihovi se udělalo špatně, protože zapomněl, že se bojí výšek, ale na-
konec to zvládl i on. Na památku jsem si koupil zmenšeninu Petřínské 
rozhledny. Pak jsme šli do zrcadlového bludiště, nejdřív se muselo pro-
jít spoustou obyčejných zrcadel, třikrát jsem naboural, ale když jsme se 
vymotali, vstoupilo se do síně smíchu. To byla legrace, nejdřív jsem byl 
hubený jako párátko, pak tlustý, ale i malý -  menší než prvňáci, no moc 
jsme se nasmáli.

Cestou domů jsme se zastavili u MC Donaldu a tak jsme zakončili náš 
výlet do Prahy. Bylo to super.

Napsal  Jan Koutský – 4.třída
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V sobotu dne 31. května se vydalo několik dětí z naší základní školy se svý-
mi rodiči na celodenní autobusový zájezd do Delfinária v Norimberku.

Návštěva divadla Alfa v Plzni
 V úterý 25. března vyrazily 8. a 9. třída ZŠ Zbůch na představení Nos 

od N. V. Gogola do plzeňského divadla Alfa.
 Holky mrzly v sukních, kluci zase v mikinách, neboť se ten den po-

časí moc nevydařilo. V osm hodin ráno obě třídy společně s třídními 
učitelkami (E. Rádlovou a N. Borusíkovou) nasedly do autobusu. Cesta 
byla klidná, žáci nadmíru ukáznění. Ano, ano, slušné chování se pozná 
na první pohled...

 Do divadla jsme v pořádku dorazili, a to dokonce dobrou půlhodinu 
před představením. Někteří se šli zahřát teplým čajem do bufetu, jiní si 
krátili čas prohlížením výstavy loutek, nebo třeba hraním domina.

 Představení se nám líbilo. Šlo o zábavnou činohru, při které se všichni 
ohromně nasmáli, neboť herci podali výborné výkony. Možná se někdo 
ve hře maličko ztrácel, jelikož žáci nejsou zvyklí na ruská jména, přesto 
se nám hra líbila a to jsme také dokázali bouřlivým potleskem.

 Na závěr musím říct, že dobrá nálada brzy opadla, když všem při zpá-
teční cestě autobusem došlo, že nás ten den ještě čeká mnoho hodin 
učení. Ale přesto už teď se těšíme na další návštěvu divadla.

Martina Böhmová a Veronika Štaifová, 8. třída

4. duben tohoto roku byl pro většinu žáků dnem slavnostním. 
Po loňském úspěchu návštěvy Laterny magiky v Praze jsme letos uspo-
řádali zájezd do divadla Na Fidlovačce. Zvolili jsme známou činohru Kar-
la Poláčka Hostinec U Kamenného stolu. 

O tom, že výběr představení byl šťastný, jsme se brzy přesvědčili. Zá-
jem ze strany žáků byl značný, zájezdu se zúčastnilo celkem 63 žáků. 
A divadelní představení? Tak to bylo skvělé! Vynikající výkony herců, 
nápadité zpracování hry, vtažení diváků do děje (naši žáci seděli v 1. 
řadě, takže jejich zážitky byly skutečně bezprostřední), a v neposlední 
řadě také setkání se známými tvářemi z televize – to vše umocnilo velice 
kladný dojem z představení. 

Žáci byli nadšeni. I rodiče se vyslovili pochvalně o této akci. Už teď 
je jisté, že tato návštěva  nebyla poslední a již nyní se všichni těšíme na 
nějakou další kulturní akci.

Mgr. Naděžda Borusíková, ZŠ Zbůch

Olympijský týden na II. stupni v ZŠ Zbůch
 Asi každý ví, že se v tomto roce v Číně konají 29. letní olympijské 

hry. Naši učitelé včetně pana ředitele se rozhodli nám hry přiblížit pro-
jektovým týdnem. 

 V pondělí 26. května se všichni žáci druhého stupně shromáždili v tě-
locvičně. Tam zástupci tříd vylosovali tři nebo čtyři státy (podle počtu 
žáků). Pak se  žáci rozdělili do skupin a během týdne postupně zaplňovali 
velkou papírovou plachtu informacemi, které získali o svém přiděleném 
státu. Něco našli na internetu, něco věděli a něco se dozvěděli v jed-
notlivých vyučovacích hodinách. Tak např. v matematice počítali vzdá-
lenost ze své země do Pekingu, v češtině zkoumali jazyk té které země 
a v cizích jazycích vytvářeli konverzační příručky. Ve fyzice a chemii vy-
robili rajechtli, která byla odpálena při slavnostním zahájení sportovní 
části projektu. Ani učitelé se během týdne nenudili. Vzali si na starosti 
Čínu a stejně jako žáci pracovali na projektu. 

 My, jako novinářky, jsme se staraly o nástěnku, na kterou jsme den-
ně s pomocí spolužáků z ostatních tříd přidávaly aktuální informace, roz-
hovory a také fotografie, které dokumentovaly průběh projektu.

 V pátek 30. května jsme společně celý projekt završili sportovním dnem 
– olympiádou naruby. Na školním hřišti se nejprve konal slavnostní prů-
vod, a pak už spousta disciplín a hlavně hodně legrace. 

 A jaké byly výsledky? Ve sportovní části se umístilo na 1. místě Ma-
ďarsko, v projektové části  byl jako nejlepší vyhodnocen projekt Brazílie. 
Ale vyhrál vlastně každý.

 Všichni si  projektový týden užívali a hodně se toho naučili. Největším 
přínosem asi bylo, že se žáci naučili pracovat ve skupinách. Doufáme, 
že takových akcí bude ještě více. 

A na závěr pár postřehů z hodnocení projektu samotnými žáky:„Olym-
pijský týden byl super.“ (L. Hloušková) „Je vidět, že našim učitelům ná-
pady nedocházejí, stále mají nové a stále stojí zato!“ (A. Kutilová) „Pře-
kvapilo mě, jaké měli všichni nápady a jak je dokázali zhmotnit.“ (M. 
Böhmová) „Byla to velká zábava, moc jsme se nasmáli.“ (A. Klaubrová) 
„Projekt bych si určitě zopakovala.“ (A. Kantová).

Veronika Štaifová, Martina Böhmová

Již delší dobu paní učitelky ze 4. a 5. třídy plánovaly přá-
telský souboj ve vybíjené. Zápas vybíjené se uskutečnil 14. 4.2008 
v tělocvičně ZŠ Zbůch. Každá třída měla 2 týmy. Před tím, než hra začala, 
se oba týmy navzájem pozdravily. „Všichni na svá místa!“ Vykřikla naše 
paní učitelka, pak už jen pískla a hra začala. Na začátku jsme si vedli vý-
tečně, ale po chvíli se karta začala obracet  pro čtvrťáky. Mezi tím ostat-
ní týmy na lavičce fandily a fandily. My  jsme měli všelijaké transparenty 
a povzbuzovali jsme tým naší třídy. Při hře měly oba týmy vyrovnáno. 
Na konci hry se na hrací ploše ocitli kapitáni obou družstev -  Dominik 
Wohlgemuth - 4. třída a Michal Oulík - 5. třída. Oba kapitáni byli skvělí 
- Dominik umí perfektně přehazovat a Míša má perfektní postřeh, ale tu-
to hru vyhrálo naše družstvo – z 5. třídy. Pak už následovala hra druhých 
týmů. V této hře se čtvrťáci zlepšili natolik, že půlku našeho družstva do-
slova vyprášili. Ale i přesto v této hře zvítězila opět naše třída. Čtvrťáci 
nesli svou porážku velmi statečně - zkrátka správný a spravedlivý sou-
peř - tak jak má být. Ale přiznávám, že jsem   na začátku první hry, při 
pozdravu obou družstvech neměl moc dobrý pocit.

   Ale pak se to celé změnilo, protože paní učitelka Polívková navrhla 
odvetu. Všichni se radovali. Před odvetou jsme se šli posilnit a napít do 
své třídy. Když čtvrťáci dorazili do tělocvičny, opakovaně jsme se po-
zdravili a hra mohla začít. Jenom připomínám, že odveta se hrála stejně 
jako hry předtím - opakovaně hrály 2 týmy. Bohužel, odvetu opět vyhrál 
náš tým, ale tímto nechci urážet  4. třídu! Jak už jsem říkal: byl to sta-
tečný soupeř a hrál skvěle! Na konci odvety jsme si všichni sedli do kru-
hu a paní učitelky měly proslov. Pak přišly na řadu ceny. Pro čtvrťáky si 
paní učitelka připravila krásné nafukovací balónky. My jsme ovšem ne-
odešli s prázdnou a dostali jsme modré nafukovací létací talíře. Byly moc 
pěkné. Na konci si přišli kapitáni 5. třídy - výherci, pro diplom. Mezi 
soubojem 4. a 5. třídy hráči, kteří právě nehráli, měli možnost hlasovat 
o nejlepšího hráče a hráčku celého klání. Cenu  pro nejlepšího hráče 
převzal Dominik Wohlgemuth ze 4.třídy a cenu  pro nejlepší hráčku to-
hoto zápasu převzala Veronika Chvostová rovněž ze 4.třídy. Oba si od-
nesli diplom jako důkaz, že vyhráli tuto soutěž a pak dostali takový zvlášt-
ní dárek. Bylo to Člověče nezlob se v mini verzi. 

Na závěr  si obě třídy podaly ruce. Pak už jsme jen šli do třídy a pro-
bírali v diskusi celý zápas. Tento den byl úžasný! 

 S pozdravem Martin Tomášek – žák 5. třídy

Vybíjená 4.třída versus 5.třída
Dne 14.4.2008  jsme hráli se 4.třídou vybíjenou. V družstvu naší tří-

dy byli tito hráči: Michael Oulík, Jakub Hesoun, Adam Nekola, Simona 
Cejnarová, Marek Kutil, Martin Tomášek, Alex Lorenc, Lucka Kučerová 
a Lukáš Mařák.

Před začátkem zápasu jsme nastoupili na čáru, pozdravili soupeře 
a rozmístili se do hřiště na předem určené pozice.

Zápas byl pod vedením paní učitelky Vilánkové (rozhodčí). Naše tří-
da byla úspěšnější, vyhrála 4 : 0, i když to byl velký boj a 4.třída se ne-
musela za prohru stydět. Vítězství jim vždy uniklo o kousek!

Za odměnu jsme dostali létající talíře a 4.třída nafukovací balónky. Vy-
bíjená se mi moc líbila a chtěl bych to někdy zopakovat.

Napsal Adam Nekola – 5. třída
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Hodnotíme premierovou sezonu
v Krajském pøeboru...

... a nejenom tu
Vážení sportovní pøátelé,

nastal èas na krátké ohlédnutí za právì skonèenou fotbalovou
sezónou 2007-08.

Pøedevším bych chtìl podìkovat všem fanouškùm, kteøí pod-
porovali naše mužstva, nejenom pøi domácích zápasech,
ale pøedevším pøi zápasech venku!

Tato sezóna byla první v historii našeho oddílu, kdy naše A -
mužstvo hrálo nejvyšší krajskou soutìž. Umístili jsme se na 10.
místì a zajistili jsme si úèast i v pøíští sezónì. Spokojenost mùže
být s umístìním, ale nìkteré zápasy, hlavnì v jarní èásti, ke konci
sezóny, mìly být odehrány s vìtším nasazením a zaujetím.

Pøesto všem hráèùm, trenérùm a funkcionáøùm dìkuji za od-
vedenou práci.

Dále stojí za zmínku úspìch dorosteneckého mužstva a tím je
postup do krajské soutìže. Je to pøíslib do budoucna a na to
se dá stavìt. Vìøím, že i ve vyšší soutìži potvrdí své kvality.

Po mnohaletém snažení byli úspìšní i hráèi B - mužstva, kteøí
též postoupili do III. tøídy okresu Plzeò - sever. Gratuluji a dìkuji
všem, kteøí se o tento úspìch zasloužili. Samozøejmì podìková-
ní patøí i žákovskému mužstvu a mužstvu pøípravky, kteøí sice
nepostoupili, ale se ctí reprezentovali naši obec. Tato práce
s mládeží je velice dùležitá a též patøí podìkovat trenérùm
a vedoucím.

Zvláštì pak dìkuji všem našim sponzorùm, kteøí nás jakým-
koliv zpùsobem podporují.

Nastal èas odpoèinku, všem vám pøeji hezkou a pøíjemnou do-
volenou, hráèùm naèerpání nových sil a s chutí do nové sezóny.
Už nyní si vás dovoluji pozvat na Memoriál Ládi Rubáše, který
se koná v sobotu, 26. èervence. Po skonèení turnaje se koná ta-
neèní zábava. Sportu zdar a kopané obzvláš�! - Richard Spiller

pøedseda FO Baník Zbùch

NAŠI MUŠKETÝØI V ZEMI
HELVÉTSKÉHO KØÍŽE

Ètveøice fanouškù fotbalu ze Zbùchu ( Ing. Aleš Kleèka, Miroslav Steinbach, Radek Reidl a Václav
Zeman ) se tìsnì pøed zahájením ME 2008 vydala pøes sousední Bavorsko a Bádensko - Würtenben-
sko do švýcarské Basileje, kde sledovala zahajovací utkání celého šampionátu mezi naší a domácí
reprezentací. Nakonec se ukázalo, že po tomto utkání to byl jediný dùvod k radosti ze strany našich
fanouškù.

FLORBAL - Ètvrtfinále PLAY OFF
V nedìli jsme sehráli v Horšovském Týnì tøi utkání ètvrtfinále RŽFL. Sou-

peøi nám byly celky Nýøan, domácího GO-GO a Staòkova.
Po prohøe 4:6 s celkem Nýøan jsme jsme si již nemohli dovolit klopýt-

nout. V nervózním zápase s domácím Go-Go byl stav po druhé tøetinì 4:6
v náš neprospìch, ale kluci zbranì nesložili a obìtavým výkonem, hlavnì
v defenziní èinnosti, dokázali otoèit na koneèných 8:6.

Do posledního utkání se Staòkovem jsme nastoupili s vìdomím,
že i nerozhodný stav by staèil k postupu do semifinále. Po první èásti jsme
drželi velmi nadìjný stav 5:2. Ve druhé desetiminutovce zaèal Staòkov mo-
hutnì stahovat, i tak jsme vstupovali do tøetí èásti s jednogólovým náskokem
(6:5). Bohužel v poslední èásti se naše obrana  nevyvarovala nìkolika chyb
a útoèníci soupeøe si otevøeli pøed Milanem Korèíkem doslova støelnici a dvì
minuty pøed závìreèným hvizdem vstøelili vedoucí a zároveò vítìzný gól (9:8).
V samém závìru nám navíc nepøálo štìstí, naši útoèníci nastøelili tøikrát
pouze tyè hostující brány. V poslední minutì zpeèetil soupeø vítìzství na ko-
neèných 10:8 a zavøel nám bránu do bojù o medaile.

1. èervna se tak utkáme se Staòkovem o koneèné 5. místo.

Žáci Tluèné vyhráli regionální
florbalovou ligu

Horšovský Týn / První roèník regionální žákovské florbalové ligy je již
minulostí. Vítìzem se stali florbalisté Tluèné, kteøí ve finále zdolali Chotìšov
4:2 a završili tak pozoruhodnou sérii dvanácti vítìzství v øadì. Tøetí místo
obsadilo mužstvo domácího Go-Go, když  celkem pøekvapivì, ale zaslouže-
nì, porazilo Nýøany 8:4.
Výsledky: Finále:  Tluèná - Chotìšov 4:2

o 3. místo: Nýøany - Go-Go 4:8
o 5. místo: Staòkov - Zbùch 11:6
o 7. místo:  Blížejov - Vejprnice
(bez boje, hráèi Blížejova nenastoupili k zápasu)

Koneèné poøadí: 1. Tluèná, 2. Chotìšov, 3. Go-Go Horšovský Týn,
4. Nýøany, 5. Staòkov, 6. Zbùch, 7. Vejprnice, 8. Blížejov
Soutìž produktivity: 1. K. Spiller  64 bodù (Zbùch),
2. J. Šiman  63 b. (Zbùch), V.  Petøík 57 b. (Nýøany)
Nejlepší brankáø: P. Štýz (Nýøany)
Nejužiteènìjší hráè play-off: D. Albl (Tluèná) (mš)

Florbalisté Tluèné s pohárem pro vítìze
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